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KMD-chef: ”De fleste 
private kunder vil jo hellere 
sætte sig ned omkring et 
forhandlings bord.”
it side 4

Det virker! Køge og 
Aarhus har arbejdet 
målrettet med ‘tidlig 
indsats’, og det lover godt.

børn & unge side 16

Trætte klicheer, blær og 
DJØF-sprog. Borg mestrenes 
taler på KL-topmøde kaldes 
“jammerlige”.

analyse side 5

Frygt ikke de frivillige. 
Ny analyse konkluderer, 
at brugen af frivillige 
stadig er begrænset. 
organisation side 3

Børnene betaler prisen.
Kommuner lader børn i stikken, når 
plejefamilier kæmper for deres løn, 
lyder anklagen. Randers afviser.
social side 10-11

 Tårnhøje forventninger  
 til vækstpiloter 

Virksomheder i 
landdistrikter får 
støtte til at ansætte 
akademikere. Puljen 
er revet væk, og 30 
vækstpiloter kæmper 
nu for at sparke gang 
i innovation og 
jobskabelse.
land & by side 8-9

– Vi anede ikke, at der var sådan en ordning, men det passer så godt til os, for vi ville ikke have råd til at ansætte Natasja uden tilskud, siger ejeren af Sommerland Sjælland, Mette 
Dyvekær (th), om akademikeren Natasja Jarshøj, der netop er startet som landdistriktsvækstpilot. 
 Foto: Tine Sletting
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Kommuner: Gør op med krav
Beskæftigelsesminister Troels Lund Poulsen (V) har 
sagt, at 18.000 jobparate skal i job i løbet af de næste 
tre år. Ikke nødvendigvis ved at barbere i ydelserne, 
men ved at lægge pres på kommunerne - én konklusi-
on, man finder lovlig hård i Kommunernes Landsfor-
ening (KL). 

- Kæden hopper lidt af, for vi har allerede i dag de stør-
ste incitamenter for at få folk i arbejde. Ikke kun økono-
misk, men også menneskeligt, siger formand for KL's 
Arbejdsmarkeds- og Erhvervsudvalg, Aalborg-borgme-
ster Thomas Kastrup-Larsen (S). Han påpeger, at det er 
nødvendigt at gøre op med en række tidsslugende krav.

- Der bliver brugt alt for megen tid på administration 
- indberetninger, proceskrav. 

Ungdomspolitikere vil være oprigtige
Formændene for ni ungdomspolitiske partier har aflagt 
et løfte om at skabe en ny politisk kultur. De vil være 
mere åbne overfor nye ideer, indrømme fejl, træffe be-
slutninger på et oplyst grundlag og værne om en re-
spektfuld debat.

- Når vi ser, at vælgerne i stigende grad vælger eks-
treme partier med lette løsninger, tror jeg, det er vig-
tigt, at vi står sammen om at sikre en ordentlig politisk 
samtale, siger Chris Preuss, landsformand for Venstres 
Ungdom. Hos Radikal Ungdom håber formand Viktor 
Boysen, at løftet kan bidrage til flere oprigtige politikere:

- Politikere, der siger sgu og fanden, fordi de har noget 

ægte på hjerte. Politikere, der er ærlige - lige fra når de 
skifter holdning, går på kompromis eller har en dårlig 
hårdag.

Lægemangel ikke kun udkantsproblem
Manglen på speciallæger i almen medicin påvirker i dag 
såvel borgere i socialt udsatte områder som borgere i 
nogle af landets største kommuner. De 15 såkaldte om-
egnskommuner, der blandt andet tæller Albertslund, 
Høje-Taastrup, Hvidovre, Brøndby og Ishøj, oplever 
store problemer med at sikre lægedækningen i socialt 
udsatte boligområder, skriver Sjællandske. I Ishøj er 
der kun læger til de første 14.244 af kommunens 
22.500 indbyggere, og i Brøndby er det hele 73 procent 
af de praktiserende læger, der har lukket for tilgangen 
af nye patienter.

Statsrevisorer: Ministeriet er for langsomt
Der har længe været politisk efterspørgsel efter viden 
om sociale indsatsers effekt. Men det ministerielle ar-
bejde med at få det overblik er ifølge Statsrevisorerne 
'uacceptabelt langsommeligt', fremgår det af en ny be-
retning. Statsrevisorerne nævner, at de siden 1999 
flere gange har påpeget, at Socialministeriet kun i be-
grænset omfang har kunnet vurdere effekten af social-
politikken. De kritiserer også ministeriet for ikke at 
sikre, at data bliver offentliggjort i nationale statistikker 
og brugt til at dokumentere effekten af sociale indsat-
ser. 

Kronisk syge presser kommunekasser
Forskere fra Region Hovedstaden har i samarbejde med 
14 kommuner for første gang sat tal på, præcis hvordan 
de kroniske sygdomme påvirker økonomien i region og 
kommuner. Og det er ikke hospitalerne, men især kom-
munekasserne, som må holde for, når borgerne bliver 
syge. Sygdomme som hjertesygdom, diabetes, KOL og 
demens medfører store kommunale udgifter til omsorg 
og pleje. Og udgifterne eksploderer, når borgerne run-
der de 65 år - og hvis de rammes af flere sygdomme på 
én gang. :

”Det er en tristessens og vemodens dag. Det 
er rigtig tungt at skulle tage afsked med 

mennesker, som vi er kommet til at holde af 
og har haft et rigtig tæt forhold til. Vi er 

blevet deres nærmeste allierede i alle 
sammenhænge.” 

Lederen af Langelands asylcenter Holmegaard Torben 
Christensen om lukningen af centret

64 %
Så mange danskere mener, at medlemmer af 
Folketinget får ‘for høj’ pension, viser en ny 

meningsmåling, Analyse Danmark har lavet for 
Avisen.dk.
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: kovending

 Poul Madsen
 @pomaMB

Hvad vil du gerne have vi kalder dig @
JoachimBOlsen ? Drukmås, kuglekaj, 
uforskammet, debatdum ?? #dkpol

Joachim B. Olsen @JoachimBOlsen
@LisbethZornig Verdens højeste kontanthjælp, 
også når man korrigerer for købekraft. Slap lige af 
sukkermås.

Folkemødet har valgt at annullere et tidligere udstedt forbud mod gratis udskænkning og bespisning i teltene. For-
buddet blev indført af hensyn til “de forretninger, som rent faktisk forsøger at sælge noget,” men kritikken var så høj-
lydt, at det nu er taget af bordet.   
 Foto: Finn Frandsen / Polfoto
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Ro på - de frivillige overtager 
ikke kommunerne
De fleste kommunale institutio-
ner samarbejder med frivillige 
og foreninger. Men samarbejdet 
er stadig meget begrænset. Det 
viser en ny analyse fra Syddansk 
Universitet.

: forskning
Astrid Skov Andersen
astrid@kommunen.dk

Frivillige laver aktiviteter i 
skolegården, er besøgsven-
ner på plejehjem og passer 
grønne områder. 

En ny rapport fra Syddansk 

Universitet, der undersøger 
samarbejdet mellem frivillige 
og kommunale institutioner 
som plejehjem, skoler, dagin-
stitutioner og andre arbejds-
pladser, hvor det er relevant 
at bruge frivillige, viser, at 
mange institutioner er i fuld 
gang – og at erfaringerne er 

overvejende positive. I 
undersøgelsen svarer 67 pro-
cent af institutionerne, at de 
samarbejder med frivillige. 

– Hvis man går og tror, at fri-
villige tager arbejdet fra kom-
munalt ansatte, skal man nok 
lige tage den med ro. Så 
meget fylder det heller ikke. 
For langt de fleste udgør de 
frivillige en meget lille del, 
siger Bjarne Ibsen, der er pro-
fessor på Syddansk Universi-
tet, forsker i frivillighed i 
kommuner og står bag under-
søgelsen.

Inddragelse af frivillige er 
mest udbredt på aktivitets-
centre for ældre, på bibliote-
ker og musikskoler og i folke-
skoler og ungdomsskoler. Her 
har over 90 procent et samar-

bejde med frivillige. Mindst 
udbredt er samarbejdet i dag-
institutioner som vuggestuer 
og dagplejetilbud, hvor kun 
43 procent har et samarbejde. 

Positivt samarbejde
Skoler, plejehjem, biblioteker 
og de andre kommunale 
institutioner giver i undersø-
gelsen udtryk for en overve-
jende positiv indstilling over-
for samarbejdet med frivilli-
ge. Det bekræfter det billede, 
de kommunale fagchefer teg-
nede i en undersøgelse, som 
Bjarne Ibsen gennemførte i 
efteråret 2016.

– Jeg havde forventet, at vi 
ville se en mere kritisk hold-
ning til samarbejdet, når vi 
kom længere ned i lagene og 

spurgte dem, der står med 
an svaret for de frivillige. Det 
overrasker mig faktisk, at de 
kri tiske røster er så få.

I undersøgelsen svarer 86 
procent, at de er helt eller del-
vis enige i, at “institutionen 
ser positivt på et større sam-
arbejde med foreninger og 
frivillige.”

Ligeledes i tråd med fagche-
fernes opfattelse ser lederne 
af institutionerne heller ikke 
økonomi som en vigtig faktor 
i samarbejdet med frivillige. 
Værdier som tillid og demo-
krati vægtes  højere. I den nye 
analyse svarer 62 procent, at 
de er uenige i, at “inddragel-
sen af frivillige ikke ville være 
relevant, hvis institutionen 
havde flere ressourcer,” mens 

14 procent er enige. Resten er 
hverken eller. 

- Jeg tror, at de grundlæg-
gende kan se en kvalitet i at 
være åbne i forhold til lokal-
samfundet. Det er den nye 
kommunetype, hvor de skal 
være mere samarbejdende og 
borgerinddragende, siger 
Bjarne Ibsen. 

Den udbredte oplevelse 
blandt institutionslederne er, 
at de frivillige tilfører ekstra 
kvalitet til opgaver og aktivi-
teter. 

- Men ikke på en sådan 
måde, at hvis de ikke var der, 
kunne man ikke gennemføre 
opgaverne. De fleste ting ville 
blive gennemført - men givet-
vis i en dårligere kvalitet, 
siger Bjarne Ibsen.  :

organisation

”Foreninger er 
eksperter på deres 

område; derfor kan de i 
højere grad engagere 

eleverne.” 
- Leder af skole

”De frivillige bidrager 
til øget livskvalitet og 
livsglæde for beboere 

og brugere. De er 
ildsjæle, der i sandhed 
brænder for at hjælpe. 

De aktiviteter, de 
afholder, er til stor 
glæde for beboere, 
brugere og deres 

pårørende. Samarbejdet 
med vores frivillige er i 

høj grad 
inspirationskilde for 

plejepersonale og 
ledelse. Stedet ville 

ikke være det samme 
uden dem.” 

- Leder af ældrecenter

”Der er altid er en lidt 
forhøjet risiko for, at 
aftaler/projekter ikke 
kan gennemføres som 

planlagt, hvis den 
frivillige bliver 

forhindret i 12. time - 
eller mister 

overskuddet.” 
- Leder af en ungdomsskole

”Det kræver tid at 
samarbejde. Og at sikre, 
at medarbejderne ikke 
føler sig truet på deres 

job.” 
- Leder indenfor sundhed og  

forebyggelse

”Man skal ikke regne 
med dem, og alligevel 

skal man tage imod 
dem.” 

- Leder af en børneinstitution

”Beboerne i 
plejeboligerne er så 

syge, at det ofte kræver 
faglig viden at være 

omkring dem. Frivillige 
bliver utrygge eller har 
svært ved at håndtere 

den sparsomme 
respons, beboerne har.”  
- Leder indenfor sundhed og  

forebyggelse

”De frivilliges 
manglende 

pædagogiske faglighed 
gør det svært at være 
fælles om andet end 
praktiske opgaver.” 

- Leder af en ungdomsskole

”Institutionens frivillige 
er forældre og 

bedsteforældre. Deres 
bidrag er uundværligt i 

forhold til at 
opretholde et rimeligt 

niveau for blandt 
legeplads vedligehold.” 

- Leder af børneinstitution

”35 års fremme af 
lokalhistorisk 
indsamling og 

formidling i kommunen 
havde ikke på nogen 
måde kunnet lade sig 
gøre i det omfang, det 
er sket, uden frivillige 

og deres 
foreningsmæssige 

forankring i 
lokalområderne.” 

- Museumsleder

De gode erfaringer
De dårlige erfaringer

Så mange institutioner bruger frivillige
Andel af kommunale institutioner og indsatsområder, som har et samarbejde
med foreninger eller frivillige, opdelt på institutionstyper

50

100 %
91 %

Folkeskole
(inkl. 10. klasse
og SFO)

92 %

Ungdomsskole,
fritids- og
ungdomsklub o.l.

43 %

Børneinstitution,
vuggestuer, 
dagtilbud, dagpleje o.l.

96 %

Lokalcenter
og aktivitetscenter 
for ældre

95 %

Bibliotek og
musikskole

100 %

Idrætsanlæg/facilitet
(der ikke er en del af
en folkeskole) 

56 %

Institution til
sundhedsfremme / 
forebyggelse / 
handicappede

64 %

Anden type
institution /
indsatsområde

Om undersøgelsen: Undersøgelsen bygger på et spørgeskema udsendt til 818 ledere af kommunale institutioner i 
Aarhus (kun boligsocialt område), Odense, Faxe, Rudersdal og Faaborg-Midtfyn Kommune. 62 procent har besvaret 
spørgeskemaet helt eller delvist. De fem kommuner er valgt ud fra forskellighed i størrelse og geografi, men 
undersøgelsen kan ikke umiddelbart opfattes som repræsentativ for alle kommuner.
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Danmarks største kommunale 
it-leverandør, KMD, vil 
overbevise alle om, at det er tid 
til at se fremad. Kommunen har 
fulgt KMD-charmeoffensiv 
målrettet de kommunale 
embedsfolk på en it-konference i 
Aarhus.

: krise
Jens Holm
jens@kommunen.dk

- Jeg tænkte at starte med 
det, der har fyldt i min daglig-
dag gennem det sidste lange 
stykke tid. Jeg er blevet helt 
træt af at se på billederne i 
aviserne, hvor jeg ser rigtig 
træt ud. 

Sådan startede KMD’s top-
chef, Eva Berneke, sit konfe-
renceoplæg til de omkring 
80-90 fremmødte kommu-
nale embedsmænd i salen.

Ude i forhallen var KMD’s 
konferencestand placeret 
strategisk godt lige ved ind-
gangen til Musikhuset i Aar-
hus, og de sukkersøde bolsjer 
indpakket i papir med KMD-
logo var lagt frem som lokke-
mad til de 1.500 deltagere på 
konferencen.

Herfra kunne KMD’s delega-
tion på 48 udsendte direktø-
rer, pr-folk, managers og 
andre repræsentanter fortæl-
le de tilrejsende gæster fra 
landets kommuner noget om 
sandheden, som de ser den.

- Kære publikum! Den sene-
ste tid har der været en del 
debat om KMD i pressen. Det 
havde vi naturligvis gerne 
været foruden. Det er ingen 
hemmelighed […]. Men det 
er heller ingen hemmelighed, 
at vi ikke er enige i alt, der bli-
ver skrevet, stod der skrevet 
på de store fladskærme på 
KMD’s stand til DANSK IT’s 
konference om offentlig digi-
talisering.

I år var tilstedeværelsen fra 
KMD ekstraordinært stor; 
aldrig har virksomheden 
sendt så mange deltagere 
afsted.

Spydspidsen var admini-
strerende direktør Eva Ber-
neke, der sammen med sin 
stab forsøgte at indfange del-
tagerne.

Her handlede det først og 
fremmest om at klinke skår 
og overbevise de kommunale 
embedsmænd om, at der skal 
kigges fremad efter længere 
tids ballade blandt andet 
omkring leverancen af mono-
polsystemerne til kommu-
nerne.

”Det er en spøjs situation”
Ifølge KMD’s øverste chef har 
den massive kritik fra KL og 
Kombit tæret hårdt på kræf-
terne.

KL har blandt andet fremtu-
ret med påstande om, at KMD 
bevidst skulle forhale leve-
rancen af monopolbrydende 
systemer på grund af økono-
miske incitamenter.

- Det er enormt hårdt for 
vores medarbejdere at skulle 
lægge øre til den slags ting i 
pressen samtidig med, at vi 
beder dem arbejde aftener og 
i weekender for at nå i mål 
med nogle ting, sagde Eva 
Berneke.

I midten af marts blev stri-
den dog officielt bilagt, da 
Kombit og KMD indgik et for-
lig, der blandt andet fastsatte, 
at KMD skulle betale en bod 
på 100 millioner kroner på 
grund af forsinkelser i leve-
rancerne.

Forliget fastsatte også, at 
KMD skal til pengepungen 
igen i fremtiden, hvis efter-
årets bagkant på tidsfristen 
heller ikke bliver overholdt.

- Vi har hånden på kogepla-
den nu. Det er jo en del af for-
liget, at vi egentlig er med til 
at lave en incitamentstruktur, 
der viser, at vi har de samme 
interesser i forhold til at kom-
me i mål med monopolbrud-
det, for vi har ingen interesse 
i at forsinke det yderligere, 
fortalte Eva Berneke og fort-
satte:

- Men det er selvfølgelig en 
spøjs situation, når du har 

kunder, som egentlig vælger 
at tage en meget offentlig 
debat om et forhandlingsfor-
løb.

Hun fremhævede, at de kom-
munale og statslige aktørers 
måde at arbejde med forlig og 
kritik på adskiller sig fra virk-
somhedens private kunders.

- De fleste private kunder vil 
jo hellere sætte sig ned 
omkring et forhandlingsbord, 
men her har det jo ikke været 
vores valg nødvendigvis, så 
vi har bare måttet spille med 
og sige OK - så gør vi det på 
den måde, siger Eva Berneke.

Kig fremad - nu
KMD var med sit ”guld-spon-
sorat” en af hovedsponsorer-
ne af konferencen. Eva Ber-
neke havde også til opgave at 
uddele priser og sidst, men 
ikke mindst holde oplæg for 
de fremmødte fra kommu-
nerne.

Hele oplægget skulle egent-
lig handle om data. ”Plads til 
forbedring” hed det i over-
skriften. Men først var der en 
elefant i rummet, der skulle 
adresseres.

- Lige nu er der noget tillid, 
der skal genetableres. Og vi 
skal levere på vores planer 
med Kombit, sagde Eva Ber-
neke til de fremmødte i salen.

I det hele taget vil KMD 
meget gerne bare skynde sig 
at komme videre i en fart, og 
selvom virksomheden kigger 
frem mod en ny deadline, der 
kun er et halvt år væk, så er 
der ingen bekymringer om, 
hvorvidt der kan leveres. Det 
kan der nemlig sagtens, 
mener topchefen.

- Alle har egentlig sagt, at de 
tror, KMD kan levere, men 
der har været sat spørgsmåls-
tegn ved vores vilje […], og vi 
er enige om, at det har været 
et uskønt forløb, og at der kan 
siges en masse om det. Men 
nu har vi lagt en plan fra beg-
ge sider, hvor vi har fået lavet 
en kompensation for den 
historiske skade af de buler, 
der er i bilen, siger Eva Ber-
neke til Kommunen.

Tilliden skal genoprettes
Ifølge den administrerende 
direktør har virksomheden 
internt lavet ændringer, der 
gør, at de softwareudviklere, 
der arbejder på løsningerne 
til kommunerne, har fået 
mere ro til arbejdet.

- Vi har prøvet at dele det op 
sådan, at det ikke er de sam-
me folk, der skal driftsmodne 
det ene og udvikle det andet, 
fordi så bliver man hevet i fra 
to sider, fortæller Eva Berne-
ke.

På trods af det ombruste 
forligsforløb med Kombit, 
erstatningskrav på 881 millio-
ner kroner fra ATP og det, at 
staten kræver 692 millioner 
kroner tilbagebetalt for 
SKAT's EFI-inddrivelsessy-
stem, så tegner fremtiden 
lyst for KMD’s fremtidige 
muligheder på det offentlige 
marked, mener topchefen.

- Der er ingen tvivl om, at 
den offentlige sektor, både 
kommunerne og staten, vil 
være et fokusområde frem-
adrettet for KMD […]; selvføl-
gelig skal vi ud at genoprette 
en tillid lige nu - det er der 
slet ikke nogen tvivl om.  :

KMD på charmeoffensiv:

”Vi har hånden på kogepladen nu”

Stort underskud i 2016
 3 KMD har netop offentliggjort regnskabet for 2016, der viser et 

underskud på 239 millioner kroner.

 3 Det forlig, man i sidste uge indgik med kommunernes it-
selskab, Kombit, koster ifølge årsrapporten KMD en 
engangsudgift på 100 millioner kroner.

 3 Til gengæld har at KMD har øget omsætningen med 3,5 
procent til 5,3 milliarder kroner. Det skyldes, at KMD særlig i 
erhvervssegmentet er lykkedes med at trække nye opgaver til 
sig og har hævet omsætningen med 33 procent.

”Det er enormt hårdt for vores medarbejdere 
at skulle lægge øre til den slags ting i pressen 

samtidig med, at vi beder dem arbejde 
aftener og i weekender for at nå i mål med 

nogle ting.”  
Eva Berneke, administrerende direktør,  KMD

 “Vi har lavet en opgørelse over forsinkelserne, der handler om kompenseringen. Og vi har fået adresseret incitamenterne, der handle-
de om, om vi nu virkelig havde en interesse i, at der var forsinkelser. Vi har lavet en ny plan, som vi tror på,” opremsede Eva Berneke i sit 
oplæg til de omkring 80-90 fremmødte i salen. Foto: KMD
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strategi

Hvorfor taler landets borgmestre ikke dansk?

L
andets borgmestre stod i kø for at 
komme op på talerstolen på KL’s 
kommunalpolitiske topmøde. Men 
hold nu op! Hvor var det en omgang 
blodfattig og nærmest uforståelig 

strøm af sætninger, de leverede, når de ende-
lig fik mikrofonen. Selv det mest triste brev fra 
en pensionskasse virker som fløjlsblød poesi 
ved siden af borgmestrenes jammerlige taler. 

Et nærstudie af et par af debatterne på KL´s 
topmøde viser en besynderlig tilgang til tale-
disciplinen, som er svær at opdrive andre ste-
der. Når borgmestrene åbner munden, vælter 
det ud med slidte klicheer. Særlig har de hang 
til billedsprog, der handler om ting, menne-
sker kan iføre sig. Der skal bruges ”livrem og 
seler”, trækkes i ”arbejdstøjet” og tilføres sto-
re mængder ”knofedt”. Men også kliche-klas-
sikere inspireret af bondegårdsmiljøet som 
”klap lige hesten”, ”slippe tøjlerne”, ”kalde en 
spade for en spade” og ”ingen ko på isen” bli-
ver flittigt brugt.

Glemmer sproget fra gågaden
Det er jo ikke, fordi der er noget galt i at bruge 
klicheer i en politisk tale. En god tale kan fint 
rumme et par klicheer – da de ofte kommuni-
kerer effektivt. Men det er mere mængden, 
der gør oplevelsen voldsom. Oven i det er det 
selvfølgelig også problematisk, at flere af poli-

tikerne faktisk ikke har et budskab med til at 
fortynde strømmen af klicheer, men blot bru-
ger taletiden til at prale af egne bedrifter og 
evner. Først når dirigenten fortæller, at tiden 
er gået, forsøger de at komme med budskabet. 
Men da er det som regel alt for sent, og modta-
geren er for længst stået af. 

Borgmestrenes sproglige problemer udsprin-
ger ikke bare af et overforbrug af klicheer og 
mangel på budskaber. Det handler også om, at 
de fuldstændig glemmer at tale det sprog, som 
de taler, når de møder borgerne på gågaden 
om lørdagen. 

DJØF-sprog 
I stedet bliver de forvandlet til en slags DJØF-
kloner, når de bestiger talerstolen. På KL’s top-
møde startede omkring hver anden borgme-
ster sin tale med: ”Jeg vil gerne kvittere for ...” 
Hvem i denne verden synes, der er noget som 
helst rock´n roll over at starte en sætning med 
ordet ”kvittere”. Gjorde man det til et mid-
dagsselskab, ville man straks blive smidt i 
køkkenet!

Borgmestrenes sproglige inspiration fra 
DJØF-verdenen skinner igennem mange ste-
der. De vil kun træffe beslutninger på et 
”oplyst grundlag” eller når de er ”klædt godt 
på”. De vil også have ”belyst”, ”beregnet” og 
”bedømt” og have ”rammevilkårene” på plads 
og ”boret problemet ud fra alle sider”. Kun på 
den måde kan der træffes ”effektive”, ”robu-
ste” og ”langtidsholdbare” beslutninger. Når 
borgmestrene endelig når til passagerne med 
politiske visioner og drømme, bliver det kogt 
ned til vendinger om at ”tænke ud af boksen” 
og have ”fokus på den lange bane” og ”sætte 
det lange lys på”.   

Igen: Der er isoleret set ikke noget galt med, 

at borgmestrene sprogligt låner lidt af de 
DJØF’ere, som de dagligt går op og ned ad. 
Men når det bliver mikset sammen med de 
trætte sprogbilleder, tomme sætninger og 
selvpromovering bliver det bare ikke lækkert 
at lytte til. Tværtimod bliver det en underlig 
grød, som efterlader tilhørerne i en konstant 
kamp for at bibeholde opmærksomheden. 

Problemet er tydeligt 
Hvad er så problemet med, at borgmestrene 
har så svært ved at tale, så tilhøreren bliver 
engageret og opslugt? Et blik udover tilskuer-
ne til KL’s topmøde indfanger et af de væsent-
lige problemer. Topmødet var nærmest støv-
suget for unge mennesker. For selvfølgelig 
orker de unge ikke at deltage et sted, hvor den 

politiske debat er så iltfattig. KL må stå med et 
enormt demokratisk underskud, når det 
handler om at have ungdommen repræsente-
ret. 

Underligt nok, for netop kommunalpolitik 
burde være noget, der virkelig engagerede de 
yngre generationer. Det handler om deres sko-
ler og uddannelser. Om øvelokaler, træer, ska-
teboardramper, fodboldbaner og håndbold-
haller. Det handler om cykelstier, by-indret-
ning og alle mulige andre ting, som har stor 
indflydelse på de unges liv. 

Opskriften ligger lige for
Men man forstår godt, at de unge holder sig 
langt væk fra topmødet og kommunalpolitik, 
når de i øverste led på den måde formår at 
trække al passion og alle følelser ud af politik-
ken. For det er netop disse ingredienser, der 
skulle få unge og andre borgere til at deltage 
aktivt i demokratiet. 

Har landets borgmestre lyst til at forsøge at 
formidle deres politik på en mere appetitlig og 
lækker måde, er opskriften enkel, og den 
behøver ikke indeholde smart og hurtigt spin. 
Derimod skal borgmestrene bare kigge ud afd-
vinduet – derude i virkeligheden har de en 
fantastisk fortælleramme og sproglig inspira-
tionskilde. 

For mens politikerne på Christiansborg ofte 
skal lave politik med afsæt i rapporter, bereg-
ninger og resultater fra ekspertudvalg, kan 
lokalpolitikerne i langt højere grad bruge den 
virkelige verden som afsæt. Så løsningen er 
lige til: De skal bare fortælle historier fra virke-
ligheden! 

 »  Kommenter klummen på www.kommunen.dk

 ”Hvad er så problemet med,  
 at borgmestrene har så svært  
 ved at tale, så tilhøreren  
 bliver engageret og opslugt?  
 Et blik udover tilskuerne til  
 KL’s topmøde indfanger et af  
 de væsentlige problemer.  
 Topmødet var nærmest  
 støvsuget for unge  
 mennesker.” 

Af Rasmus Jønsson, politisk kommentator
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Fra begge fløje blæser der 
historisk kraftige 
afbureaukratiserings vinde, men 
de kommunale ordførere 
udpeger en god håndfuld 
forhindringer, der skal 
overvindes, før historien kan 
skrives. 

ifølge ordførerne
Kommunen sætter i 
interview med partiernes 
kommunal ordførere fokus 
på det kommunale 
selvstyre, medierne og 
regelforenkling. 

Af Arne Ullum
arne@dk-okonomi.dk

Hver dag står det professio-
nelt uddannede køkkenper-
sonale og måler, at kartofler-
ne på landets plejecentre er 
mindst 75 grader, når de er 
varmet op, og mindst 65 gra-
der, når de bliver serveret. Og 
målingerne skal ifølge regler-
ne føres ind i en protokol, så 
sundhedsmyndighederne 
kan kontrollere, at personalet 
har kontrolleret kartoflerne.

Den regel er blot en af et 
stort, men ukendt antal reg-
ler, som de ansatte i landets 
kommuner skal følge. Og kar-
toffelreglen illustrerer på 
mange måder landspolitiker-
nes holdning til bureaukrati. 
De er imod, men også skræk-
slagne for, at der sker en fejl.

– Den regel er selvfølgelig 
lavet, fordi der på et tids-
punkt har været en, der er 
blevet syg eller død af at få en 
kold kartoffel. Hvis du så mel-
der ud som politiker, at nu 
afskaffer vi den regel, så stil-
ler Ældre Sagen sig op og 
siger: ”Uha, så kan det ende 
med, at de ældre får kolde 
kartofler.” Så skal man turde 
sige – selv overfor Ældre 
Sagens massive pres – at det 

har vi tillid til, at plejehjems-
lederen kan tage ansvar for, 
og hvis der sker uheld, så må 
man tage affære, siger De 
Radikales kommunalordfører 
Andreas Steenberg.

Liberal Alliances kommu-
nalordfører Villum Christen-
sen mener, at Folketinget er 
alt for svagt til at modstå pres 
for nye regler fra interesseor-
ganisationer. Men også 
bureaukraterne selv ønsker 
nye regler, fordi det giver 
dem magt og eksistensberet-
tigelse.

– Vi skal i stedet give mere 
frihed til lederne. Og skaffe os 
af med dem, der ikke kan 
levere, og det er vi alt for læn-
ge om at gøre, siger han.

Mere afbureaukratisering
Lige siden Firkløverregerin-
gen i 1980’erne lancerede den 
første afbureaukratiserings-
plan har skiftende regeringer 
kæmpet for at reducere 
bureaukratiet, mens antallet 
af regler, som de kommunale 
medarbejdere skal følge, er 
steget og steget.

Men aldrig før i den moder-
ne politiske historie har begge 
de store blokke sat så meget 
politisk prestige ind på afbu-
reaukratisering.

Statsminister Lars Løkke 
Rasmussen har sat en af Ven-
stres ubetingede nye stjerner 
Sofie Løhde ind som minister 
for offentlig innovation, og 
Socialdemokratiets formand 
Mette Frederiksen har lance-
ret kampagnen ”Fingrene 
væk”, der skal gøre op med 
dokumentationskrav til og 
nidkær kontrol af offentligt 
ansatte på landets sygehuse, 
plejehjem og daginstitutioner.

I stedet skal der indgås en 
såkaldt ”velfærdskontrakt” 
med medarbejderne i det 
offentlige, som skal sikre 
mere frihed til de ansatte og 
de lokale ledere. Mette Frede-
riksen har ligesom regeringen 
sat en af partiets nye stjerner, 
kommunalordfører Magnus 
Heunicke, ind som tovholder 
på projektet.

– Når vi taler med alle social-
rådgivere og hjemmehjælpe-
re, så er det  jo ikke, fordi de 

eksisterende regler er ukloge, 
eller fordi det er nogle idioter, 
der har styret vores velfærds-
samfund. Det er jo ikke sådan, 
at der er et væld af helt idioti-
ske krav – men det er bare 
knopskudt i en grad, så det 
har fjernet fokus fra kerneop-
gaven. Det kunne jo være, at 
en person, der er ansat i den 
offentlige sektor, med sin fag-
lighed kan vurdere, hvad der 
er relevant at sætte ind med 
overfor det her barn eller den 
her familie, som han sidder 
overfor, fremfor at gennemgå 
alle de her tjek, siger Magnus 
Heunicke.

Behov for ændret styring
Også i SF har man fokus på 
afbureaukratisering. Partiets 
kommunalordfører Kirsten 
Normann Andersen er tidli-
gere afdelingsformand i FOA, 
og hun har derfor første-
håndskendskab til, hvordan 
reglerne og budgetstyringen 
skaber dårligere service og 
ineffektivitet. Hun peger 
eksempelvis på ældreområ-

det, hvor der bliver brugt 
mange ressourcer på visite-
ringer, fordi chefen for ældre-
området skal kunne sende en 
regning til forvaltningen.

– Man har lavet forsøg, hvor 
en leder har fået en sum pen-
ge til at løse en opgave. Så 
skifter fokus fra visiteringer 
til borgernes behov. Vi har et 
system i dag, hvor der hele 
tiden er fokus på borgernes 
problemer frem for fokus på 
løsninger og resultater. Pro-
blemet er, at hver gang noget 
lykkes i det nuværende bud-
getsystem, så mister man res-
sourcer. Man kan ikke frigøre 
ressourcer til at tage beboer-
ne med på skovtur, siger hun.

Regler er magt 
Andreas Steenberg peger på, 
at regler også handler magt og 
bevillinger. Han bruger dis-
kussionen om centralt fast-
satte regler for bade til ældre 
som et eksempel.

– Når FOA gerne vil have, at 
vi indfører to bade om ugen, 
så ligger der jo også i det, at så 
er du nødt til at have et stort 
apparat, som definerer, hvad 
et bad er, hvor lang tid det 
skal tage, og hvor du skal 
skrubbe henne. Så kan FOA 
sige til en kommune, at “hvis 
så og så mange skal have et 
bad, der tager så og så lang 
tid, så er der for få SOSU'er – 
og så skal I ansætte nogle fle-
re af vores medlemmer.” I 
mange af de her ting ligger 
der, at enten et ministerium, 
en styrelse, en domstol, et 
klagenævn eller en fagfor-
ening har noget magt, fordi 
der er en regel, siger han.

Ikke flere nedskæringer!
Enhedslisten var et af de par-
tier, som kæmpede for cen-
trale regler for antallet af bade 
til ældre. 

– Den ideelle løsning er ikke 
sådan et sæt velfærdsrettig-
heder. Den ideelle løsning er, 
at kommunerne sikres de 
nødvendige midler, og at de 
så får ansvaret for en ordent-
lig velfærd. Og at det så sker i 
tillid til, at det kan de forval-
te, og at man har det lokale 
demokrati til at afgøre, om 
kommunalbestyrelserne gør 
det ordentligt – med fare for, 
at de bliver skiftet ud ved det 
næste kommunalvalg, siger 
Finn Sørensen (EL).

Men så længe kommunerne 
ikke får flere penge, så vil 
Enhedslisten fortsætte med 
at kræve centralt fastsatte 
velfærdsrettigheder, ligesom 
partiet er skeptisk overfor at 
fjerne for mange regler.

– Kommunerne skal ikke 
have frihed til at forringe bor-
gernes rettigheder, som det 
for eksempel har været tilfæl-
det med diskussionen af vok-
senbestemmelser i servicelo-
ven, siger han.

Tættere på Folketinget
I Alternativet erkender kom-
munalordfører Torsten Gejl 
dilemmaet mellem ønsket 
om færre regler og frygten 

for, at kommunerne ikke gør 
det, som Folketinget ønsker.

En del af løsningen kan iføl-
ge Torsten Gejl være, at politi-
kerne inviterer en rådgiver 
ind i de politiske forhandlin-
ger, som har forstand på vir-
keligheden ude i kommuner-
ne. Ofte sidder politikerne og 
formulerer et forlig, hvor de 
er dybt nede i det kommuna-
le maskinrum.

– Så vi sidder en flok politi-
kere, som er nødt til at sætte 
os utroligt detaljeret ind i 
stoffet, fordi vi har det sidste 
ord i meget komplicerede for-
handlinger. Det er ikke altid, 
at vi rammer rigtigt. Jeg ved 
ikke, hvor ofte jeg oplever, 
kommunerne siger, at “det 
vender lidt forkert”, eller “det 
der havde I aldrig lavet, hvis 
vi havde været der til at hjæl-
pe jer.” Jeg kunne godt tænke 
mig – i første omgang på for-
søgsbasis – at invitere repræ-
sentanter for kommunerne 
helt ind i maskinrummet. Jeg 
ville ønske, at når vi sidder og 
lovgiver i Socialministeriet, 
så sidder der en uafhængig 
person med masser af erfa-
ring fra kommunerne med 
ved bordet, som vi kunne kig-
ge på og se, om vedkommen-
de bliver helt bleg, siger Tor-
sten Gejl.  :

”Problemet er, at hver 
gang noget lykkes i 
det nuværende 
budgetsystem, så 
mister man ressourcer. 
Man kan ikke frigøre 
ressourcer til at tage 
beboerne med på 
skovtur.” 
Kirsten Normann Andersen 
(SF), kommunalordfører 

”Jeg kunne godt 
tænke mig – i første 
omgang på 
forsøgsbasis – at 
invitere 
repræsentanter for 
kommunerne helt ind 
i maskinrummet.” 
Torsten Gejl (AL), 
kommunalordfører 

Kommunalordførere:

Opgør med unødige regler og 
dokumentationskrav på vej

Kommission: 
Giv lederne frihed

I forrige uge nedsatte regeringen en ledelseskommission, 
der senest ved årets udgang skal komme med et katalog 
med konkrete forslag til bedre ledelse. 

Allerede ved præsentationen gjorde formanden for kom-
missionen, Allan Søgaard Larsen, det helt klart, at en del af 
kommissionens forslag kommer til at handle om, at politi-
kerne – både på nationalt og kommunalt plan – skal holde 
fingrene væk fra driften og give lederne frihed til at lede.

Der bliver aldrig råd til den skovtur for plejehjemmets beboere, 
for hver gang det lykkes ledelsen og medarbejderne at løse en op-
gave billigere, bliver en bevilling beskåret. Det vil blandt andre 
SF’s kommunalordfører lave om på. 
 Foto: Carsten Ingemann / Polfoto
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”Vi er som land mere 
polariseret end 
nogensinde før”
Det politiske danmarkskort er 
ved at ændre sig drastisk, og det 
vil puste til konflikterne mellem 
land- og bykommuner i de kom-
mende år, vurderer forsker bag 
bogen 'Oprør fra udkanten'. 

: polarisering
Af Anders Kjøller
anders@kommunen.dk

Danmark er ved at knække 
over i øer af røde, blå og i sti-
gende grad gule kommuner, 
hvis indbyggere har et helt 
forskelligt syn på samfundet. 
Samtidig er tilliden til politi-
kerne i de gamle partier så 
ramponeret, at vælgerne 
søger mod fløjene, hvor 
Dansk Folkeparti og Alterna-
tivet tilbyder et modsvar til 
den traditionelle politiske eli-
te. Det konkluderer valgfor-
skere fra flere universiteter i 
bogen 'Oprør fra udkanten', 
der giver et detaljeret indblik 
i vælgernes adfærd ved folke-
tingsvalget i 2015. 

Valget blev det dårligste 
nogensinde for de fire rege-
ringsbærende partier Ven-
stre, Socialdemokratiet, De 
Radikale og De Konservative, 
og med Alternativets indtog i 
Folketinget er det svært ikke 
at se paralleller til Jordskreds-
valget i 1973. 

Men hvor det politiske land-
skab i 70’erne blev vendt op 
og ned i ét voldsomt ryk, var 
valget i 2015 resultatet af en 
langvarig erosion af vælger-
nes tro på politikerne og de 
store partier. 

– Vi er som land mere polari-
seret end nogensinde før, for-
di livsanskuelserne er blevet 
så forskellige. Vi har Alterna-
tivets vælgere på Vesterbro, 
som fremhæver kreativitet, 
økologi og antivækst, og så er 
der det modsatte syn i Vest-
jylland, hvor man fokuserer 
på materiel vækst og tryghed 
i ansættelses- og arbejdsfor-
hold, fortæller Kasper Møller 
Hansen, der er professor ved 
Institut på Statskundskab på 
Københavns Universitet og 
en af hovedforfatterne til 
bogen. 

Han tror ikke, at den udvik-
ling vil bremse op i de kom-
mende år, og derfor kan 
sprækkerne i det kommunale 
danmarkskort blive dybere 
på den anden side af efter-
årets kommunalvalg.

– Forskellen mellem land og 
by vil blive endnu mere mar-
kant, selvom man kan sige, at 
den altid har været stor. Den 
største konflikt handler om 
omfordelingsprincippet mel-
lem kommunerne, og den 
,tror jeg, vi vil se bryde ud i 
lys lue på baggrund af de 
krydser, vælgerne sætter til 
efteråret, siger Kasper Møller 
Hansen.

Vestjyder føler sig overset
Når forfatterne har valgt tit-
len ‘Oprør fra udkanten’, skal 
det ikke kun forstås i en geo-
grafisk sammenhæng. Storm-
løbet mod de traditionelle 
partier er i høj grad socialt og 
politisk motiveret, og det 
kommer fra begge fløje. Der-
for er det også forkert at for-
stå valget i lyset af USA’s præ-
sidentvalg og brexit, der i 
højere grad var økonomisk 
motiverede, mener Kasper 
Møller Hansen. 

– Det er meget tydeligt, at 
der er en social forskel i opfat-
telsen af ulighed, og flere 
vælgere udenfor byerne føler 
sig tilsidesat og forbigået. 
Men det er en oplevet forskel 
og ikke nødvendigvis en fak-
tuel forskel, for arbejdsløshe-
den er ikke større i Vestjyl-
land end i byerne - tværti-
mod, forklarer Kasper Møller 
Hansen og fortsætter:

– Hvis du forestiller dig 
arketyperne på en Alternati-
vet-vælger og en Dansk Fol-
keparti-vælger, så er deres 

verdenssyn vidt forskelligt. 
De har sådan set begge to et 
arbejde, og de er en del af det 
samme velfærdssamfund, 
men de ønsker, at samfundet 
skal bevæge sig i to modsatte 
retninger, forklarer han.

I undersøgelsen er inter-
viewpersonerne også blevet 
bedt om at forholde sig til en 
række sociale risikofaktorer 
såsom, hvor bekymrede de er 
for at miste deres arbejde 
eller blive syge. De mest risi-
kovillige stemte på Liberal 
Alliance, Venstre og De Radi-
kale, mens de mest bekym-
rede stemte på Socialdemo-
kratiet, Dansk Folkeparti og 
SF. Den markante forskel i 
risikovillighed og tryghed 
kan derfor også være medvir-
kende til, at Dansk Folkeparti 

kunne kapre 4,9 procent af 
Venstres vælgere.

Lars Løkke-effekten
‘Oprør fra udkanten’ er først 
og fremmest nedslående læs-
ning for statsminister Lars 
Løkke Rasmussen, der ifølge 
forskerne er det tydeligste 
danske eksempel på, at en 
statsministerkandidat har 
været en dødvægt for sit parti 
i en valgkamp. 

Partiformandens lave tro-
værdighed betød, at mellem 
50.000 og 180.000 vælgere 
droppede Venstre i 2015, og 
det kostede næsten blå blok 
sejren, da rød blok kun mang-
lede 7.500 stemmer for at 
kunne beholde nøglerne til 
Statsministeriet.  

Politiske kommentatorer 

har i de seneste uger kædet 
frygten for, at statsministe-
rens lave popularitet vil 
resultere i skrammer for par-
tiet ved KV17, sammen med 
den offentlige kritik af partiet 
fra en række Venstre-borg-
mestre.

– Kritikken er udtryk for den 
slags ubehagelige og strategi-
ske manøvrer, som byrødder-
ne har gjort til noget nært et 
helligt ritual, når topmøde og 
kommunalt valgår kolliderer, 
skriver Politikens politiske 
redaktør Anders Bæksgaard i 
forbindelse med det kommu-
nalpolitiske topmøde i Aal-
borg.

Men de nervøse Venstre-
byrødder kan slå koldt vand i 
blodet, vurderer Kasper Møl-
ler Hansen. Ny forskning på 
baggrund af KV13 tyder på, at 
den landspolitiske valgvind 
ikke rammer med halv kraft i 
kommunerne, hvilket ellers 
har været en tommelfingerre-
gel for kommunalpolitikere 
siden 1980’erne. 

Når et parti sidder på borg-
mesterposten, og når vælger-
ne i høj grad stemmer person-
ligt, som det er tilfældet for 
Venstre, rokker partiets stem-
metal sig kun lidt lokalt, selv-
om moderpartiet er fanget i 
et stormvejr. 

Derimod kan Dansk Folke-
parti godt forberede sig på at 
blive rusket rundt i valgvin-
den efter skandalerne om 
misbrug af EU-midler.

– Dansk Folkeparti har 
mistet hver fjerde stemme 
efter EU-skandalerne, mens 
Venstre mistede hver femte 
efter GGGI-sagen. En af grun-
dene til, at det rammer dem 
hårdere, er hykleriet i, at man 
siger, at man vil bekæmpe 
snyd og svindel i EU, og så 
selv bliver beskyldt for at 
misbruge midler, vurderer 
Kasper Møller Hansen.  :

Oprør fra udkanten er skrevet på baggrund af Den Danske Valgun-
dersøgelse, der er gennemført 17 gange siden 1971. Valgforskerne 
har gennemført spørgeskemaundersøgelser af cirka én times va-
righed med 2.001 repræsentativt udvalgte danskere. 
 Foto: Anthon Unger / Polfoto

Ny bog giver detaljeret indblik i vælgernes adfærd ved folketingsvalget i 2015. En ho-
vedpointe er, at selv om de to partiledere fra Alternativet og Dansk Folkeparti kan gri-
ne sammen, så repræsenterer de vidt forskellige livsanskuelser – en opdeling, der også 
vil komme til udtryk ved KV17.  
 Foto: Caspar Dalhoff / Polfoto 



Sommerland Sjælland forventer, at ansættelsen af en 
højtuddannet landdistriktsvækstpilot kan få gæsterne 
til at hive flere penge op af lommen, så der bliver råd til 
flere forlystelser og flere ansatte. 
 Foto: Tine Sletting 
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: vækst
Astrid Skov Andersen
astrid@kommune.dk

Lige nu står Vildkatten stille, 
og Vovseland er tomt, mens 
Sommerland Sjælland forbe-
reder sig på sæsonstarten i 
maj. Men der er liv i kulissen i 
den øde forlystelsespark. 
Familievirksomheden i Ods-
herred har fået tilskud fra 
Innovationsfonden til at 
ansætte en landdi-
striktsvækstpilot. Under støt-
teordningen kan små og mel-
lemstore virksomheder i 
landdistrikter søge løntilskud 
til en højtuddannet medar-
bejder for at skubbe virksom-
heder til at tage nye medar-
bejdertyper ind eller satse på 
nye udviklingsprojekter. 
Siden 1. februar har Sommer-
land Sjælland haft en højtud-
dannet vækstpilot ansat til at 
udvikle et uddannelsesforløb 
til forlystelsesparkens som-
merværter. Sommerlandets 
ejer Mette Dyvekær fik anbe-
falet ordningen gennem 
Væksthus Sjælland.

– Vi anede ikke, at der var 
sådan en ordning, men det 
passer så godt til os, for vi vil-
le ikke have råd til at ansætte 
Natasja uden tilskud, fortæl-
ler Mette Dyvekær.

Natasja Jarshøj på 25 år blev 
færdiguddannet indenfor 
Leisure Management på Uni-
versity College Sjælland i 
2015 og er netop startet som 
Sommerland Sjællands land-
distriktsvækstpilot. I alt er 30 
vækstpiloter startet i små og 
mellemstore virksomheder i 
Danmarks landdistrikter, 
siden ordningen blev skudt i 
gang i 2016. 

En analyse lavet af Epinion 
for DJØF og Akademikernes 
A-Kasse i januar 2017 viser, at 
en virksomhed, der ansætter 
sin første akademiker, efter 

tre år i gennemsnit vil have 
4,5 flere ansatte end virksom-
heder uden akademikere. 
Den konklusion nikker pro-
fessor på CBS, Niels Wester-
gård-Nielsen, genkendende til. 
Udover at virksomhederne 
vil vokse, kan højtuddannede 
ansatte også medvirke til 
virksomheders overlevelse.

– Halvdelen af nystartede 
virksomheder dør, før de fyl-
der syv år. Og vi ved, at jo 
bedre uddannet de er i virk-
somheden, jo større er chan-
cen for, at de overlever, for-
tæller han og tilføjer: 

– Hvis den lille virksomhed 
er en hundeklipper, er det 
ligegyldigt. Det skal være 
virksomheder, hvor det giver 
mening at ansætte medarbej-
dere med lang videregående 
uddannelse, og det er virk-
somheder, hvor der er en for-
retningsplan og et produkt, 
der skal sælges, siger han.

Flere akademikere, tak!
Sommerland Sjælland har 
otte helårsmedarbejdere med 
korte eller mellemlange 
uddannelser og derudover en 
stor gruppe sæsonmedarbej-
dere, der typisk er studeren-
de eller seniorer. De sidste 
fem år har hver gæst brugt 
den samme portion penge i 
forlystelsesparken, selvom 
der er lavet forskellige tiltag 

for at øge salget. Og det er 
her, vækstpilotens træning af 
sommerværter skal kunne 
ses på bundlinjen. 

– Vi har ikke været skarpe 
nok til at løfte træningen af 
vores medarbejdere i forhold 
til service og salg. Vores mål 
er, at hver gæst i gennemsnit 
skal bruge fem procent mere, 
når de er her, fortæller Mette 
Dyvekær. 

– Det ville gøre det lettere at 
investere i nye forlystelser. 
Hvis vi får flere gæster og 
større økonomi, kan det føre 
til nye behov, og jeg kunne 
godt forestille mig, at vi fik 
brug for at ansætte flere aka-
demikere eksempelvis inden-
for markedsføring, siger hun.

Virksomheden Life-Part-
ners ligger i Padborg og 
udvikler IT-løsninger til 
sundheds- og plejebranchen, 
og de fik i november 2016 en 
vækstpilot ansat. Med Inno-
vationsfondens støtte i ryg-
gen lykkedes det at rekrutte-
re den helt rigtige softwarein-
geniør fra Aarhus. Og direktør 
i Life-Partners Lars Jessen 
tror ikke, at det var sket uden 
vækstpilotordningen.

– I Aarhus kunne han få 
måske 10.000 mere i løn, end 
han kan hernede. Vi havde 
ikke kunnet nærme os lønfor-
ventningerne, hvis ikke det 
var for den her mulighed. 
Landdistrikter har behov for 
den slags støtte, fordi det kan 
være svært at trække højtspe-
cialiserede ansatte herned, 
siger Lars Jessen, der har 
ansat en landdistriktsvækst-
pilot i en etårig stilling, som 
han håber kan blive til en 
ordinær ansættelse efterføl-
gende. 

Uddannelse giver grobund
Støtten til landdistriktsvækst-
piloter udspringer af Venstre-
regeringens aftale med Dansk 

Folkeparti, Liberal Alliance 
og Det Konservative Folke-
parti om “Vækst og udvikling 
i hele Danmark.” Aftalen 
indebærer, at der fra 2016-
2019 årlig bliver afsat 10 mil-
lioner kroner til at støtte 
innovative udviklingsprojek-
ter i mindre landdistriktsvirk-
somheder. Virksomheder i 56 
kommuner kan søge om at få 
150.000 kroner til etårige pro-
jektstillinger eller 300.000 til 
toårige stillinger. Vækstpilo-
terne og udviklingsprojekter-
ne har til formål at skabe gro-
bund for nye job i lokalområ-
det.

Annette Thuesen, der er 
lektor på Center for Landdi-
striktsforskning på Syddansk 
Universitet, har beskæftiget 
sig med landdistriktsudvik-
ling de sidste 15 år, og hun 
oplever, at rekruttering af 
højtuddannet arbejdskraft 
fylder meget i strategier og 
politikker for udvikling af 
landdistrikter. 

– Men det handler også om, 
at der er en masse unge men-
nesker, der har taget lange 
uddannelser i de store byer 
og måske har svært ved at få 
deres første job, og så kan det 
her være med til at give dem 
mod på at vende tilbage til for 
eksempel deres opvækstom-
råde i et landdistrikt, siger 
hun. 

Annette Thuesen ser place-
ringen af uddannelsesinstitu-
tioner som et centralt værktøj 

i bestræbelserne på at lokke 
nyuddannede til job udenfor 
de store byer. 

– Hvis man lagde nogle 
uddannelsesinstitutioner i 
landdistrikterne, var der 
måske ikke så stort et behov 
for støtteordninger. Men så 
længe uddannelsesinstitutio-
nerne ligger i de store byer, 
kan der være brug for den her 
slags ordninger, der kan få 
unge til at tage chancen og 
tage et job i et landdistrikt, 
siger Annette Thuesen, der i 
lige så høj grad ser ordningen 
som et tilbud til nyuddanne-
de unge som til virksomheder 
i landdistrikter. 

– Landdistriktsvækstpiloter 
kan være med til at booste 
fortællingen om, at man også 
med en længerevarende 
uddannelse kan få et job i et 
landdistrikt og om, at hvis 
man kommer ud i en virk-
somhed udenfor storbyerne, 
får man måske mere indfly-
delse, end man ellers ville få i 
en anden virksomhed, siger 
hun.

Sommerland Sjællands nye 
landdistriktsvækstpilot, 
Natasja Jarshøj, er opvokset i 
Odsherred, hvor hun som 
helt ung havde fritidsjob i for-
lystelsesparken. Hun flyttede 
ind til København for at tage 
sin uddannelse, men selvom 
adressen stadig er i storbyen, 
er det ikke en helt fjern tanke 
på et tidspunkt at rykke til-
bage til rødderne på Nord-
vestsjælland.  :

”Hvis vi får flere 
gæster og større 
økonomi, kan det føre 
til nye behov, og jeg 
kunne godt forestille 
mig, at vi fik brug for 
at ansætte flere 
akademikere 
eksempelvis inden for 
markedsføring.” 
Mette Dyvekær, ejer af 
Sommerland Sjælland i 
Odsherred

”Hvis man lagde nog-
le uddannelsesinstitu-
tioner i landdistrikter-
ne, var der måske ik-
ke så stort et behov 
for støtteordninger.” 
Annette Thuesen, lektor på 
Center for  Landdistriktsforsk-
ning på SDU

Om landdistriktsvækstpiloter
 3 Mindre virksomheder i 

landdistrikter kan søge tilskud 
til at ansætte en højtuddannet 
medarbejder til et 
innovationsprojekt.

 3 Der er afsat 40 millioner 
kroner over fire år.

 3 Virksomheder i 56 
kommuner kan søge tilskud på 
150.000 kroner i ét år eller 
300.000 kroner i to år. 

 3 Innovationsfonden vurderer 
ansøgningerne og fordeler 
midlerne.

 3 Vækstpiloten skal have en 
uddannelsesprofil, der 
adskiller sig væsentligt fra 
virksomhedens eksisterende 
profiler.

 3 Målet er at mindske 
virksomhedernes risiko ved at 
satse på nye udviklingstiltag 
samt at skabe nye 
arbejdspladser i lokalområdet. 

 3 Puljen for 2017 er fordelt, 
og der vil først blive åbnet for 
nye ansøgninger i 2018.

Akademikere skubbes til 
landdistrikter for at skabe 
vækst og innovation

Vækstpiloter skal skabe udvikling i virksomheder 
i landdistrikter. Men den slags støtteordninger er 
kun nødvendige, så længe man ikke placerer 
uddannelser i udkanten, lyder det fra ekspert.
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: udsatte
Af Ronja Pilgaard
ronja@kommunen.dk

Michael bryder sammen i 
tårer. Er skolen nu et sted, 
hvor man siger farvel til dem, 
man elsker? Et sted, hvor en 
helt almindelig fredag i febru-
ar ændrer hele ens liv? Han er 
arrig, skuffet og trist. Men 
mest af alt oprørt over, at den 
verden, han har kendt i ti år af 
sit 11-årige liv, er blevet truk-
ket væk under ham. Gennem 
gråden får han fremstammet:

- Jeg hader den kommune!
Overfor ham sidder Peter og 

Pia. De er Michaels plejefor-
ældre gennem næsten ti år. 
Siden han var 16 måneder 
gammel, har han boet fast 
hos dem, og planen var, at 
Michaels konfirmation skulle 
holdes i deres have, når den 
tid kom. Det har hans biologi-
ske mor selv sagt.

Men på de tolv minutter, 
Peter og Pia befinder sig på 
skolen, forandrer alt sig. Han 
skal flytte over til sin aflast-
ningsfamilie med det samme, 
og han må ikke selv pakke 
sine ting. Han må faktisk slet 
ikke have noget med dem at 
gøre.

Og så brød Michaels verden 
altså sammen. En helt almin-
delig fredag i februar.

Peter og Pia derimod skal 
igen ud i bilen og bearbejde 
den mavepuster, de har fået 
kort inden besøget på skolen, 
inden de skal hjem og pakke 
Michaels ting: medicin, pas, 
sygesikring og lidt ekstra tøj, 
som en medarbejder fra kom-
munen vil hente senere på 
dagen.

Mavepusteren fik de på råd-
huset. Den er konsekvensen af 
en spareplan, Randers Kom-
mune har gennemført i for-
bindelse med en omstruktu-
rering af aflønningen af pleje-
familierne, mener Peter og Pia.

Mindre i vederlag
I Randers Kommune bliver 
flertallet i byrådet i efteråret 
2016 enige om at indføre en 
fastsat løn i løbet af hele 
anbringelsesperioden for alle 
kommunens plejebørn. Det 
har ellers været en model, 
som kun gjaldt for nye pleje-
familier og altså ikke for de 
familier, der har været i syste-
met i mere end to år. 

Lønnen skal nu udregnes 

efter, hvad det i gennemsnit 
vil koste at have barnet 
anbragt, i stedet for som hid-
til at udbetale forskellige 
vederlag alt efter, hvor svært 
et plejebarn er at have i hjem-
met. Det skal træde i kraft 1. 
januar 2017.

Det betyder, at kommunen 
sparer 12 millioner om året 
ved at indføre gennemsnits-
løn for de 140 plejefamilier, 
der er tilknyttet kommunen, 
viser beregninger fra Plejefa-
miliernes Landsforening. Det 
svarer til, at alle plejefamilier 
mister to vederlag à 4.152 kro-
ner om måneden. For Peter 
og Pia betyder det, at de går 
cirka 20.000 kroner ned i løn 
om måneden.

Det er en øvelse, som er 
gennemført i flere kommu-
ner, og især Aarhus har haft 
held med at gennemføre en 
gennemsnitsbetaling. Derfor 
kaldes aflønningsmetoden 
for Aarhus-modellen. For ple-
jefamilierne sikrer det, at de 
ikke skal forhandle løn hvert 
år samtidig med, at det giver 
en bedre dialog mellem pleje-
familier og kommune, da det 
ikke længere er, hvor dårligt 
det går med barnet, der afgør, 
hvad plejefamilierne får i løn.

Men i Randers mener pleje-
familierne, at der er tale om 
en regulær spareøvelse. De 
går derfor sammen i en styre-
gruppe, som mødes med 
kommunen, og her sidder 
Peter med ved bordet. Famili-
ernes kritik går især på, at den 
lønnedgang, de har fået 
oplyst, ikke bunder i børne-
nes handleplaner. Flere af 
familierne har nemlig ikke 
fået udarbejdet handleplaner 
i årevis. Og derfor oplever de 
ikke, at lønnedgangen tager 
udgangspunkt i det enkelte 
barn. 

Da fagforeningen Socialpæ-
dagogerne, som organiserer 
flere plejefamilier, beder en 
familie om at træde frem i 
medierne og fortælle om kon-
sekvenserne af den nye løn-
model, er det Pia, der toner 
frem på TV 2 Østjylland.

– Efter det er man selvfølge-
lig ikke så populær i forvalt-
ningen, når man er blandt 
dem, som råber op, siger 
Peter.

Alligevel beslutter familien 
at gå med til lønnedgangen. 
De vil for alt i verden ikke 
miste deres plejesøn. I stedet 

vil de kæmpe for at få ændret 
beslutningen om vederlaget.

Var sagen på vej?
Men selvom parret går med 
til at gå ned i løn, skal Pias 
optræden på TV vise sig at 
blive fatal for familielivet. 

Spørger man Peter og Pia, er 
der nemlig ingen tvivl om, at 
det er derfor, de umiddelbart 
efter TV-indslaget får et brev 
om, at der er iværksat en bør-
nefaglig undersøgelse af 
Michael. Og da kommunen 
beslutter, at Michael skal 
straks-fjernes, er det denne 
børnefaglige undersøgelse, 
der bliver henvist til. 

– Men jeg kan tilbagevise 
mindst 80 procent af de ting, 
som rådgiveren hiver frem i 
den undersøgelse, siger Peter 
og fortæller, at formanden for 
Børne- og Skoleudvalget i 
Randers, Anders Buhl-Chri-
stensen (V), i et interview på 
P4 Østjylland har fortalt, at 
beslutningen om at fjerne 
Michael fra familien havde 
været undervejs i et stykke tid.

Men for det første er Peter i 
tvivl om, hvorvidt Anders 

Buhl-Christensen overhove-
det må udtale sig om enkelt-
sager i radioen. For det andet 
forstår han ikke, hvorfor 
kommunen har brugt tiden 
på at forhandle løn med ple-
jefamilien, når de alligevel 
ville fjerne Michael:

– Hvis man mente, der var 
nogle ting, som vi ikke gjorde 
godt nok, hvorfor har man så 
ikke stillet noget støtte til 
rådighed for os? Vi har jo haft 
Michael i mange år. Hvorfor 
har man så for det første 
brugt tid på at forhandle løn 
med os? Og hvorfor er man 
ikke skredet ind noget tidli-
gere, hvis han tog skade af at 
være hos os?

En af de plejefamilier i Ran-
ders, som ikke gik med til løn-
nedgangen, er Anette og 
Niels Jørgensen. De har ikke 
været lige så synlige i den 
offentlige debat, men modsat 
Peter og Pia accepterede de 
ikke lønnedgangen, og derfor 
skal deres to plejebørn gen-
nem syv år nu flytte.

De frygter, at praksissen 
også vil sprede sig til andre 
kommuner:

– Det er nemlig ikke kun en 
smartere aflønningsform, der 
skal indføres. På samme tid 
nedvurderes børnenes pro-
blemer fra en kant af, så bør-
nene pludselig fremstår min-
dre plejekrævende.

Anette og Niels forstår godt 
de plejefamilier, som går med 
til at sænke lønnen, fordi de 
ikke kan bære risikoen for, at 
børnene bliver flyttet:

– Men vi synes, det er vores 
pligt. Nu ser det så ud til, at vi 
og børnene må betale prisen 
for at kæmpe – ja, ikke engang 
for ordnede forhold, men for, 
at det ikke er sparekniven, 
der skal bestemme, sådan 
som DF og Venstre gennem-
trumfer det, slutter de.

Praksis i flere kommuner
Hverken Peter og Pias eller 
Anette og Niels Jørgensens 
sager er ualmindelige, fortæl-
ler formanden for Plejefamili-
ernes Landsforening, Tho-
mas Vorre-Grøngaard. Bare 
sidste år har der været to sto-
re sager – den i Guldborgsund 
og den i Randers. 

I Guldborgsund viste et læk-
ket notat allerede i 2014, at 
kommunen havde tænkt sig 
at hjemtage 30-40 procent af 
de børn, der er anbragt i pleje-
familier. Det fik Folketingets 
Ombudsmand, Jørgen Steen 
Sørensen, til i alvorlige ven-

Plejefamilier i lønkonflikt   med kommuner
Flere kommuner indfører 
netop nu gennemsnitsløn for 
plejefamilier, hvilket medfører 
en lønnedgang. Afviser 
familierne lønnedgangen, 
fjerner kommunerne børnene. 
Særlig en sag i Randers har 
fået opmærksomhed.

”Hvis man mente, der var nogle ting, som vi 
ikke gjorde godt nok, hvorfor har man så ikke 
stillet noget støtte til rådighed for os? Vi har jo 

haft Michael i mange år. Hvorfor har man så 
for det første brugt tid på at forhandle løn med 

os?” 
Peter, tidligere plejefar
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Plejefamilier i lønkonflikt   med kommuner

Randers afviser 
kritik: Vil redde 
skrantende 
familieafdeling
Formanden for Børne- 
og Skoleudvalget i Ran-
ders, Anders Buhl-Chri-
stensen (V), kan ikke 
genkende plejefamilier-
nes kritik. Hverken den, 
der kommer fra de en-
kelte plejefamilier i Ran-
ders eller den fra Pleje-
familiernes Landsorga-
nisation. 

: svar
Af Ronja Pilgaard
ronja@kommunen.dk

Randers Kommune har ikke 
fjernet børn fra familier, der 
har afvist at gå ned i løn, og 
heller ikke udsat plejefami-
lieområdet for en spareøvel-
se. Det siger Anders Buhl-
Christensen (V), formand 
for Børne- og Skoleudvalget. 

Han forklarer over for 
Kommunen, at politikerne 
for at redde, hvad han kal-
der en mildest talt skranten-
de familieafdeling, fra at 
blive årsag til endnu en Tøn-
der- eller Rebild-sag, har 
lavet en gennemgående 
omstrukturering af hele 
afdelingen. Samtidig viste 
det sig, at familieafdelingen 
over de sidste år har kørt 
med et stort økonomisk 
underskud, forklarer han:

- Derfor vedtog vi i juni en 
økonomisk genopretnings-

model, og dér kunne vi se, at 
der var en række plejefami-
lier, som ikke havde fået 
reguleret deres vederlag i 
mindst seks år. Her vurde-
rede vi, at af de penge, der 
manglede i afdelingen, kun-
ne de 5 millioner findes ved 
manglende regulering af 
plejefamilierne.

Her besluttede kommu-
nen ligeledes ifølge Anders 
Buhl-Christensen også at 
overføre de plejefamilier, 
som endnu ikke fik gennem-
snitsvederlag, til denne 
model. Derfor varslede 
kommunen i oktober, at 
nogle plejefamilier ville gå 
op i løn, mens andre ville gå 
ned:

- Det er derfor, der er rod i 
det i dag. For egentlig skulle 
plejefamilierne sættes ned i 
vederlag som en del af gen-
nemgangen af deres veder-
lag, men det er så blevet 
rodet sammen med, at de 
også skulle overgå til de nye 
kontrakter. De to ting har 
egentlig ikke noget med hin-
anden at gøre, siger Anders 
Buhl-Christensen.

Han understreger, at de 66 
plejefamilier, som er blevet 
sat ned i ydelse, har været 
inde til samtaler, og at afde-
lingen har lyttet til familier-
ne.  :

”Egentlig skulle plejefamilierne sættes ned i 
vederlag som en del af gennemgangen af 
deres vederlag, men det er så blevet rodet 

sammen med, at de også skulle overgå til de 
nye kontrakter. De to ting har egentlig ikke 

noget med hinanden at gøre.” 
Anders Buhl-Christensen (V), formand for Børne- og 

Skoleudvalget i Randers Kommune

Vederlag til plejefamilier
 3 Plejefamilier lønnes i vederlag. Ét vederlag svarer til 4.152 

kroner om måneden i 2017. 

 3 Antallet af vederlag, man får per barn per måned, 
fastsættes efter, hvor plejekrævende barnet er. 

 3 Den typiske plejefamilie får ifølge Plejefamiliernes 
Landsforening mellem tre og fem vederlag om måneden. 

dinger at advare mod risikoen 
for, at børnenes rettigheder 
ikke respekteres.

I efteråret 2016 valgte Guld-
borgsund derfor i stedet, som 
man nu også gør i Randers, at 
sætte 40 plejefamilier i gen-
nemsnit 100.000 kroner om 
året ned i vederlag. Også her 
er der historier om plejefami-
lier, som har oplevet at blive 
truet med, at plejebarnet bli-
ver fjernet, såfremt familier-
ne ikke accepterer lønned-
gangen.

– Det, som har kendetegnet 
begge kommuner, er, at de 
enkelte anbragte børn gene-
relt ikke har haft lovpligtige 
børnesamtaler og der ikke har 
ligget nogen opdaterede 
handleplaner, hvis der over-
hovedet har været handlepla-
ner, siger Thomas Vorre-
Grøngaard.

Men selvom de største sager 
har været i Randers og Guld-
borgsund, mener Thomas 
Vorre-Grøngaard at kunne 
fortælle den samme historie 
fra andre kommuner:

– Vejle kører i øjeblikket 
hårdt på og presser. Og hvis 

det lykkes ét sted, så er der jo 
millioner at spare for de kom-
munale kasser. Jeg ser det 
også i Syddjurs, hvor man har 
kørt et massivt pres på pleje-
familierne ved at true med at 
tage børnene. Og hvis plejefa-
milierne siger nej til lønned-
gangen, har de jo sagt nej til 
barnet.

De skal kende barnet
For Plejefamiliernes Lands-
forening er det ikke gennem-
snitslønnen, der er proble-
met. De oplever, at en gen-
nemsnitsløn giver en mere 
ligeværdig dialog mellem 
kommuner og plejefamilier, 
fordi der ikke skal forhandles 
år efter år.

– Men lige nu handler det 
ikke om, at kommunerne 
tænker på børnene. I stedet 
sætter de gang i en kommu-
nal spareplan, som de kalder 
almindelig sagsbehandling. 
Men det er kommunerne, der 
har det juridiske ansvar for de 
her børn – det er dem, der har 
anbragt dem i første omgang, 
men det føles, som om de er 
pisse ligeglade med dem. 

Hans største anke omkring 
lønnedgangen er, at kommu-
nen sætter den i gang uden at 
kende børnene:

– Situationen kan sagtens 
være sådan, at der skal være 
nogen omkring barnet 24 
timer i døgnet. Hvordan skal 
en plejefamilie så kunne 
opbære en anden løn fra et 
andet arbejde, hvis de går ned 
til tre vederlag? Så skal famili-
erne ud på arbejdsmarkedet, 

men det kræver jo, at hjem-
mefronten er selvkørende, 
siger han.

Barnets tarv
Den betragtning er Venstres 
socialordfører Carl Holst enig 
i: Kommunerne skal udrede 
barnet og på baggrund af det 
udarbejde handleplaner, og 
det er forbedringer for barnet, 
som skal ligge til grund for 
vederlagsnedgangen:

– Det kan godt passe, at man 
kan sætte familier ned i løn. 
Ønsket må jo være, at man 
oplever en forbedring for bar-
net, og at den betaling, man 
får som plejefamilie, derfor 
bliver lavere, fordi barnet bli-
ver mindre krævende. 

Han ser derfor positivt på, at 
flere kommuner indfører gen-
nemsnitsløn, selvom det 
betyder, at nogle plejefamili-
er i en periode vil opleve en 
underbetaling i forhold til, 
hvor plejekrævende barnet 
er. Til gengæld er betalingen 
sikker:

– Det har jo været et områ-
de, hvor der er en række ple-
jefamilier, som føler sig usik-
re, og den sikkerhed, skal vi 
tilstræbe, at kommunerne 
sørger for at give plejefamili-
erne. Det kan man med en 
gennemsnitsløn, siger Carl 
Holst.

En lignende besked kom-
mer fra kontorchef i KL’s Cen-
ter for Social og Sundhed, 
Niels Arendt Nielsen.

– Det er altid børnenes tarv, 
som skal være i fokus, når det 
gælder plejefamilier. Det er 
børn i en sårbar situation, og 
derfor er det vigtigt med god 
dialog mellem kommunen og 
plejefamilien, så man så vidt 
muligt bevarer gode og stabi-
le relationer for børnene, 
siger Niels Arendt Nielsen.

Han understreger, at KL 
ikke kender de konkrete 
sager, og hvad der konkret lig-
ger til grund for nedsættelsen 
af honoreringen af de enkelte 
plejefamilier. 

– Men i princippet er det 
ikke anderledes end med 
andre kontrakter. Kommu-
nen eller plejefamilien kan 
altid opsige kontrakten, hvis 
de ikke kan blive enige om 
vilkårene, og så vil det des-
værre betyde, at man er tvun-
get til at finde et andet sted til 
plejebørnene. En handleplan 
er kun nødvendig, hvis der 
sker ændringer i barnets for-
hold, og det vil være en kon-
kret vurdering fra sag til sag, 
om det er tilfældet. 

 :

Kommunen har på baggrund 
af samtaler med Peter og Pia 
besluttet at anonymisere par-
ret samt deres tidligere pleje-
barn af hensyn til Michael, 
der i dag er 11 år gammel.

Plejefamilier mener, at en ny aflønningsmetode forrin-
ger deres vilkår markant. Flere kommuner er i gang 
med øvelsen. Her demonstrerer plejefamilier ved et by-
rådsmøde i Randers mod ændringer i vederlagene.  
 Foto: Christian Klindt Sølbeck / Polfoto

Det er kommunerne, 
der har det juridiske 

ansvar for de her børn 
- det er jo dem, der 
har anbragt dem i 

første omgang, men 
det føles, som om de 

er pisseligeglade med 
dem.  

Thomas Vorre-Grøngaard, 
formand for Plejefamiliernes 

Landsforening
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De første valgforbund på vej - i 
skyggen af blandede erfaringer

Borgmester og byråd 
melder sig selv til politiet
SLAGELSE. Borgmester Stén Knuth (V) melder nu hele 
Slagelse Byråd til politiet efter læk af fortrolige oplysnin-
ger til pressen, skriver Sjællandske.
Politianmeldelsen sker efter et møde i økonomiudvalget 
forleden, hvor samtlige politikere stemte for en undersø-
gelse af, hvem der har brudt sin tavshedspligt og lækket 
sagen om SF-byrådsmedlem Helle Blaks påtænkte fyring 
som leder af Rosenkildegårdens Ungdomscafé i Slagelse.

– Vi bliver nødt til at sende et klart signal til omverde-
nen om, at det vil vi ikke finde os i, og nu må vi komme 
til bunds i sagen, siger borgmesteren og tilføjer, at det er 
uholdbart, når politikere bryder tavshedspligten.

– Det er en meget utryg situation, når fortrolige oplys-
ninger kan gå af sted på den måde. Det er foruroligende, 
lyder det fra Stén Knuth, som her også henviser til politi-
anmeldelsen af Helle Blak, der hurtigt nåede Sjælland-
skes forside. 

Dropper Danske Bank efter 
filiallukning
HEDENSTED. Danske Bank har hidtil været Hedensted 
Kommunes hovedbank, men når banken ikke er fysisk 
til stede i kommunen, så er det på tide at finde en anden 
bankforbindelse, mener politikerne i byrådet. Så borg-
mester Kirsten Terkilsen (V) bad i går forvaltningen om 
at finde en anden bank.

– Vi ønsker at støtte en af de banker, som er i vores om-
råde. Hvis de er hos os, så vil vi være kunde hos dem, si-
ger hun til DR Trekanten.

For hende handler beslutningen ikke alene om, hvor 
kommunen har sine penge.

– Det her er et signal om, at vi synes, at man som bank 
har en samfundsmæssig forpligtelse til at skabe et Dan-
mark i balance. Det er en samfundsbølge, som jeg synes, 
banker bør tage til sig og være en del af, siger Kirsten 
Terkilsen.

Stationsbygninger bliver til 
lejligheder
HJØRRING. Hjørring Kommune har fået penge til at 
ombygge de bevaringsværdige jernbanestationer i Hjør-
ring og Sindal til pendlerlejligheder – en mellemting mel-
lem et hotelværelse og en almindelig lejebolig. Projektet 
har fået 8,5 millioner kroner i støtte fra Transport-, Byg-
nings- og Boligministeriet. Pendlerboligerne er tiltænkt 
forskere, praktikanter i studieforløb, skuespillere og an-
dre med en midlertidig tilknytning til erhvervs- og stu-
diemiljøet i Hjørring Kommune.

– Vi oplever flere, der udtrykker et behov for et sted, 
hvor man kan bo lidt fleksibelt eller bo i kortere perioder. 
Det her kunne være en rigtig god anledning til at lade 
nogen opleve Hjørring i stedet for bare at køre til Aalborg 
eller komme som gæst og køre hjem, siger viceborgme-
ster Daniel Rugholm (K) til DR Nordjylland.

Dropper ekstern kontrol af social 
dumping
KØBENHAVN. Københavns Kommune har stoppet sam-
arbejdet med det private firma Bureau Veritas, der skulle 
være kommunens våben mod social dumping. Det sker, 
efter at en arbejdsmarkedsrapport har rettet kritik mod 
den måde, indsatsen mod underbetaling og regelfusk 
har været organiseret på. I stedet vil kommunen nu op-
ruste og selv stå for kontrollen, skriver Ugebrevet A4.

– Vi regner med, at det kan blive en mere effektiv kon-
trol, fordi der kommer et tættere samarbejde mellem de 
forvaltninger, der har kontrakterne og kontakterne til le-
verandørerne, og så det indsatsteam, der skal tjekke løn-
sedler, ansættelseskontrakter, lønregnskaber og så vide-
re, siger kontorchef i Økonomiforvaltningen Lisbeth 
Kjær Thomsen. :

Intet valgteknisk samarbejde 
kan betyde stemmespild og 
mistede taburetter – men 
valgforbund er bare heller ingen 
garanti for noget som helst på 
valgnatten. Læs om Næstved, 
Nyborg, Hillerød, Ringkøbing-
Skjern, Roskilde og Hvidovre.

KV 17

Af Knud Abildtrup
knud@dknyt.dk

Valgforbund ved kommunal-
valg kan blive afgørende for, 
hvilke partier og lister der 
slipper ind i byrådene – og 
hvem der løber med de afgø-
rende mandater og den politi-
ske magt. Teknisk set tæller 
alle stemmerne i et valgfor-
bund som ét parti, når man-
daterne skal fordeles, og først 
i næste omgang fordeles 
mandaterne indbyrdes mel-
lem partierne.

En af dem, der efter KV13 
sad og regnede på valgresul-
tatet, var K-formanden i 
NÆSTVED, Jesper Gleitze 
Nielsen, som kunne konsta-
tere, at et bredt borgerligt 
valgforbund faktisk ville 
have givet mulighed for en 
blå borgmester. V og K gik 
frem, DF bevarede mandat-
tallet, mens LA og KD ikke 
kom ind, og deres stemmer 
var dermed spildt. Manglen-
de borgerligt samarbejde var 

således medvirkende årsag 
til, at Carsten Rasmussen (S) 
kunne fortsætte på borgme-
sterposten.

Hvorvidt den situation 
ændrer sig i den borgerlige 
blok i Næstved, må tiden 
vise. Indtil videre har spids-
kandidat Kristian Skov-Ander-
sen (V) kunnet konstatere, at 
R, KD, EL og Næstved Partiet 
er gået sammen, mens DF 
ved KV17 ønsker at stå frit. 
Skov-Andersen har taget over 
som spids efter Karsten Non-
bo i Venstre og fortsætter 
med at søge borgerligt samar-
bejde op til valget.

I NYBORG finder man et 
borgerligt valgforbund sva-
rende til VLAK-regeringen 
med DF som støtteparti. Og 
oppositionens mest oplagte 
spids, Vibeke Ejlertsen (S), 
minder i Fyens Stiftstidende 
om, hvordan K ved KV13 
overraskende var i valgfor-
bund med S, SF, EL og R, hvil-
ket gav genlyd helt ind på 
Christiansborg.

De Konservative havde ved 
KV09 været i valgforbund 
med V og DF, men skiftede 
altså side fire år efter. Nu er 
de tilbage i blå blok anført af 
nuværende borgmester Ken-

neth Muhs (V), mens S, SF og 
EL er i forbund med R, der 
ikke er i byrådet i dag. Ved 
KV13 fik den rent røde blok 
flertal, lige til socialdemokra-
ten Jan Reimer Christensen 
skiftede side og gjorde Muhs 
til borgmester – med de 
landsdækkende tv-stationer 
på sidelinjen til at rapportere 
fra et af KV13's største drama-
er.

I HILLERØD har det bor-
gerlige samarbejde også sin 
helt egen historie, når det 
gælder valgforbund. Her hav-
de et V-LA-K-DF-valgforbund 
sådan set flertal og kunne 
have bragt Klaus Markussen 
(V) ind på borgmesterkonto-
ret, hvis ikke K-spidsen Dorte 
Meldgaard havde skiftet side 
og slog sig sammen med cen-
trum-venstre-partierne mod 
selv at få borgmesterposten.

En besk pille at sluge for V, 
der ellers gik frem fra 8 til 9 
mandater, mens K gik tilbage 
fra 4 til 3. Ifølge Klaus Mar-
kussen fik de svigefulde kon-
servative faktisk kun det 
tredje mandat netop grund af 
valgforbundet. Og på den 
baggrund har V for længst 
afvist at gå i valgsamarbejde 
med K denne gang, hvilket 
man i K så heller ikke er spe-
cielt overrasket over.

I RINGKØBING-SKJERN 
er der nu tre valgforbund 
klar, og her kan det ene - mel-
lem V og DF - være nok til at 
få V-spids Hans Østergaard ind 
som forhandlingsleder på 
valgnatten. I det nuværende 
byråd sidder de to partier på 
16 ud af 29 pladser.

Som ved KV13 danner SF og 
EL igen deres eget valgfor-
bund; her er SF inde med 3. 
Fire mindre borgerlige partier 
og lister er med i det tredje 
valgforbund: K-LA-KD sam-

men med Fjordlisten; her er 
KD inde med 3 og Fjordlisten 
med én. Således står kun S 
udenfor valgforbund.

Et valgforbund på tværs af 
de traditionelle blokke finder 
man denne gang i blandt 
andet ROSKILDE, hvor tre 
små partier – R, K og SF – med 
hver 1 mandat danner en tre-
kant. R og SF er sammen med 
EL med i konstitueringen bag 
borgmester Joy Mogensen (S), 
der i denne periode flere gan-
ge dog også har benyttet sig 
af S-R-SF-K-flertallet, hvis V 
eller EL var 'for meget på 
tværs', som Roskilde Avis 
udtrykker det. Netop den 
flertalsmulighed har givet 
indflydelsesrige poster til de 
tre enmandspartier.

Som eksempel på, at valg-
tekniske samarbejder netop 
ikke er andet end valgtekni-
ske samarbejder, skal til sidst 
nævnes HVIDOVRE, hvor 
rød blok ved KV13 havde tabt 
valget - med under 500 stem-
mer til forskel - til det borger-
lige valgforbund, der bestod 
af V-K-DF og Hvidovrelisten. 
Og med en fremgang på 2 
mandater blev DF største bor-
gerlige parti, hvilket spids-
kandidat Mikkel Dencker 
mente burde udløse en borg-
mesterpost, men det var det 
øvrige valgforbund og særlig 
Hvidovrelisten ikke helt eni-
ge i.

DF valgte derpå at bruge 
sine 5 mandater til at støtte 
Helle Adelborg (S), der kunne 
fortsætte som borgmester 
efter at have indføjet i konsti-
tueringsgrundlaget, at 'dansk 
kultur og traditioner sikres, 
således at der skal serveres 
traditionelle danske retter i 
kommunens institutioner og 
der atter kommer juletræ på 
Hvidovre Torv'. :

I Roskilde skal borgmester Joy Mogensen forholde sig 
til et valgforbund med tre små partier på tværs af de 
traditionelle blokke, nemlig R, K og SF. 
 Foto: Gonzales Photo / Polfoto
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I
nnovation er sikkert indlejret i tænknin-
gen i den private sektor. Sådan var det 
ikke i 90’erne! Men dér tog det fart, og 
mange af de virksomheder, som vovede 
at tage de væsentlige forandringer på 

sig, blev anerkendt som fremtidens virksom-
heder både i omtale og – ikke mindst – ved 
deres økonomiske resultater. Innovationssta-
tistikken for den private sektor, som er ble-
vet lavet siden 1992, viste efter nogle år, at de 
virksomheder, som kunne beskrives som in-
novative, også var de virksomheder med 
flest nye produkter og serviceydelser på mar-
kedet, med de bedste økonomiske resultater 
og højeste produktivitet og med bedre løn, 
uddannelse og sundhed for medarbejderne. 
Det var bestemt ikke alle private virksomhe-
der, der var begejstrede for dette nymodens 
påfund. Men resultaterne talte efterhånden 
deres tydelige sprog, og så var der ikke mere 
at tale om.

En halv snes år senere rørte dele af den 
offentlige sektor for alvor på sig med inspira-
tion fra både processer, problemer og produk-
tivitetstal fra den private sektor, som ville 
kunne genbruges og genfindes i den offentlige 
sektor. Heller ikke her uden sværdslag fra 
ledere og fagmedarbejdere, der sukkede træt 
ved den intense dans om begrebet, som let 
blev opfattet som lige dele varm luft og skold-
hede besparelser.

I 2016 udviklede Center for Offentlig Innova-
tion (COI) den første innovationsstatistik for 
den offentlige sektor i samarbejde med Dan-
marks Statistik - Innovationsbarometeret. Det 
er endnu for tidligt at kunne finde bekræftelse 
på tilsvarende positive tendenser, som efter 
7-8 år kunne påvises på det generelle niveau i 
den private sektor. Men kravene om, at inno-
vationsarbejdet i den offentlige sektor skal 
vise resultater, har meldt sig. Og i mangel af 
mere generelle målinger, som under alle 
omstændigheder er vanskeligere at få hold på 
i den offentlige sektor, melder kravene sig 
mere konkret i de større innovationsprojekter.

Man kan kalde det en modning af innovati-
onsarbejdet, som ikke mere er på det søgende 
plan, men præget af faglighed og hårdt arbej-
de. Det er nu, det bliver en afgørende opgave 
systematisk at kunne forankre de værdifulde 
løsninger, der er skabt og afprøvet gennem et 
stadig mere kompetent og målrettet innovati-
onsarbejde. Det er nu, løsninger skal udbredes 
indenfor den institution eller beslutningssfæ-
re, de er skabt i. Når en løsning tages i brug af 
andre indenfor organisationen – for eksempel 
af et andet plejecenter i kommunen – er der 
tale om skalering. 

Men vi skal videre endnu. Ud til den omver-
den, hvor der er tilsvarende institutioner eller 
opgaver. En løsningstype behøver endda ikke 
at være knyttet til præcis det samme problem. 

Hvis det eksempelvis er lykkedes at få inddra-
get borgerne i affaldssortering, kan vellykkede 
tiltag genbruges, når borgerne skal engageres 
i andre meningsfulde opgaver. Når en løsning 
tages i brug af andre udenfor organisationen, 
er der sket en spredning.

Der er gennem de seneste år skabt megen 
succesfuld innovation, og der er på mange 
offentlige arbejdspladser både kompetencer 
og kapacitet til at arbejde innovativt. Vi er 
kommet fra at tale om innovation i den offent-
lige sektor som et mål, der skal nås, til at arbej-
de bevidst og systematisk med innovation 
som et middel til at nå mål om øget kvalitet og 
større effektivitet.

Men det halter med at forankre en del af de 
lovende innovative tiltag, så der skabes værdi. 
Og det halter med at evaluere og ad den vej 
dokumentere innovationens værdi. Her er det 
nødvendigt at rette en del af fokus hen i de 
kommende år for derved også at kunne ind-
løse de gevinster, der ligger i at sprede værdi-
fulde løsninger. Det er vanskeligt at sprede 
løsninger, der ikke er ordentligt evaluerede, 
og det er selvsagt også vanskeligt at imple-
mentere den nye løsning i den nye organisa-
tion. Der er brug for praktisk implemente-
ringskraft, som vi kalder det i Danmark – på 
norsk hedder det meget mere malende: 

Gennemføringskraft!
Et godt sted at begynde er at se på det gode 
fundament, der er skabt for at arbejde innova-
tivt. Det er ikke kommet af sig selv. Det er 
kommet med ledelsesbeslutninger både poli-
tisk og administrativt, det er kommet gennem 
engagement af og fra medarbejdere, og det 
kommet i et meget mere bevidst samspil med 
aktive og ansvarlige borgere, frivillige forenin-

ger og virksomheder. Her er der meget mere at 
gøre, men der er vi kommet godt i gang mange 
steder i det offentlige landskab, og det er 
inspirerende til at investere kræfter i næste 
skridt.

Et andet sted at hente kræfter til det næste 
skridt er at se på dem, der faktisk er på vej 
videre. Når vi siger, at halvdelen af offentlige 
innovationer ikke er evaluerede, er det den 
kritiske tilgang, som understreger behovet for 
en øget indsats. Vi kunne også sige, at halvde-
len af de offentlige innovationer er evaluerede 
– og så er det jo ”bare” om at gøre dem kun-
sten efter. Tilsvarende forholder det sig med 
gennemførelse – det sker jo. Det skal vi lære af 
for at øge gennemførelseskraften, når det er 
hos os selv, slaget skal slås.

Der er nogle gode råd på feltet, som er værd 
at huske, også når det gælder evaluering, 
implementering og spredning. Det er alle 
opgaver, som skal med tidligt i processen. 
Meget strander eksempelvis på vejen ud i vir-
keligheden, fordi man ikke i tide har tænkt på, 
hvordan man skal få det innovative tiltag til at 
lande i hverdagen hos kolleger og medarbej-
dere. Man kommer til at bruge unødig mange 
kræfter på at ”sælge sit innovative tiltag”. 
Kræfter, som kunne være brugt på at høste 
gevinsten og udbrede innovationen til andre.

Nogle vil nu tænke, at det da bliver urimelig 
kompliceret at komme i gang, hvis man både 
skal tænke evaluering, implementering og 
spredning ind fra begyndelsen. Men pointen 
er, at det netop ikke er særlig kompliceret fra 
begyndelsen, fordi det bliver en naturlig del af 
processen, idet disse opgaver stille og roligt 
vokser sammen med udviklingen af det inno-
vative tiltag.

Når alt kommer til alt, er det stærkt inspire-
rende for enhver at se sin arbejdsindsats fol-
det ud som en bedre opgaveløsning, en større 
kvalitet for borgerne, en mere tilfredsstillende 
faglig løsning for medarbejderne eller en bil-
ligere løsning, der efterlader ressourcer til 
andre påtrængende opgaver. Det er det, der 
driver mange medarbejdere og ledere til dag-
lig at give arbejdsopgaverne et ekstra nøk – 
også med evaluering, implementering og 
spredning. Det er den glæde og stolthed, der 
er vigtig at formidle til andre, der skal genbru-
ge løsningen. Den gnist, man har oplevet, skal 
også antænde andres lyst til at gøre indsatsen.

Gnisten og den dybe indsigt i opgaveløsnin-
gen kan langt bedst formidles ved det person-
lige møde. Det er baggrunden for, at COI gen-
nemfører innovationspraktik i uge 37 (til sep-
tember), hvor arbejdspladser kan modtage en 
medarbejder fra en anden offentlig arbejds-
plads, og hvor værter og praktikanter kan 
inspirere hinanden og skabe en anden adfærd, 
når man vender tilbage til det vante efter to-
tre-fire dage. :

 ”Det halter med at forankre  
 en del af de lovende  
 innovative  tiltag, så der  
 skabes værdi. Og det halter  
 med at evaluere og ad den  
 vej dokumentere  
 innovationens værdi.”

Stærkere fokus på 
evaluering, implementering 
og spredning

Af Pia Gjellerup
Centerleder, Center for Offentlig Innovation

N
Y

E V
EJE

De offentlige opgaver 
bliver stadig større og 
mere komplekse at løse. 
Samtidig bliver presset på 
velfærden og behovet for 
effektivisering på tværs af 
den offentlige sektor 
næppe mindre. 

Kommunen inviterer en 
række forskere, eksperter 
og praktikere til at levere 
deres bud på, hvordan vi 
kan finde nye veje til varig 
velfærd. 
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I Uldum er det borgerne,
der laver farsbrødet,
fanger muldvarpene og
designer det nye byrum

: reportage 
Af Frederik Buhl Kristensen
frederik@kommunen.dk

– Vi mangler lige sovsen; det 
er nok det vigtigste her i 
Uldum.

Brugsuddeler Kenneth Ras-
mussen står med den trådlø-
se mikrofon op til munden og 
har på en skrattende forbin-
delse lige præsenteret den 
mad, der bliver serveret i 
Uldum For-
sam-

lingshus denne tirsdag aften: 
græsk farsbrød  a la Uldum.

De omkring 10 langborde er 
dækket med grønne duge i 
nervøs velour, gule serviet-
ter, to blomster og en stak blå 
højskolesangbøger. Et par 
stærke hænder har måttet 
slæbe et ekstra bord og stole 
herind for at få plads til de 
omkring 130 fremmødte.

– Det plejer at være til at få 
plads, siger Signe Dencker 
Sørensen, en ældre dame 

med hvidt hår og rød skjor-

te, som har klemt sig ind for 
enden af det bord, hvor 
Hedensted Kommunes politi-
kere og embedsmænd sidder.

De er kommet fra Heden-
sted Rådhus mere end 13 km 
herfra for at høre om den 
plan, som en gruppe borgere 
– med Uldum Fællesråd i 
spidsen – i samarbejde med 
en landskabsarkitekt har 
lavet for Uldums nye bymid-
te. Det er samskabelse i 
ordets klareste forstand.

Kommunen har inviteret sig 

Nedrivningen af Uldums gamle rådhus i 
Hedensted Kommune fik byens borgere til at 
sætte sig sammen og lave en plan for en helt ny 
bymidte med oase, oplevelsessti og rislende 
vandløb. Kommunen har besøgt Uldum, hvor de 
1.300 borgere altid har taget sagen i egen hånd.

selv med til borgermødet i 
Uldum i Hedensted Kommu-
ne – en langstrakt kommune, 
der ligger klemt inde mellem 
Vejle og Horsens – for at teste 
et argument, som formanden 
for Komdir, Henrik Kolind, 
kom med her i avisen 6. 
marts: Samskabelse er slet 
ikke nyt; danske kommuner 
har inddraget borgeren lige så 
længe, som det kommunale 
selvstyre har eksisteret.

80 stillinger forsvinder
I forsamlingshuset i Uldum 
rejser den første bordfuld sig 
og bevæger sig op mod buf-
fetbordet, hvor blandt andre 
indehaveren af byens blom-
sterbutik, Heidi Møller Lar-
sen, og initiativtageren til 
den årlige Uldum Gademu-
sikfestival, Else Mogensen, 
står klar med forklæde om 
livet og grydeskeer i hånden.

– Her ved man, at man er 
nødt til at være en del af det 
for at få det til at lykkes, siger 
Hanne Grangaard, der er 
socialdemokratisk byråds-
medlem og lærer på Uldum 

Skole, efter at også rådhus-
bordet har fået lov at hente 
mad ned på deres tallerkener. 

Formanden for Uldum Fæl-
lesråd, Jesper Hammer, rejser 
sig, kører et rullebord med 
projektor og computer frem 
og begynder at vikle lednin-
ger ud, da brugsuddeler Ken-
neth Rasmussen igen tager 
mikrofonen.

– Det er nerver det hele, 
råber den mand, der bestyrer 
baren, da Kenneth Rasmus-
sens stemme igen begynder 
at skratte over højttalerne 
midt i hans opremsning af de 
ti nominerede til Årets 
Ildsjæl.

For byens mange ildsjæle, 
der hvert eneste år tager 
sagen i egen hånd for at 
udvikle Uldum, skal selvføl-
gelig også hyldes. Blandt de 

nominerede er Ruth Kjær, 
som blandt andet bager kager 
til byens arrangementer, 
Flemming Skovmand, “vores 
kære antennemand”, og Arne 
Hansen alias Arne Maler, som 
er med i byens flaglav, fanger 
muldvarpe, ordner blomster-
kasser, fejer og “altid er på 
cykel rundt i byen”.

Da Årets Ildsjæl, Else 
Mogensen, er hentet ud fra 
køkkenet, hvor hun står og 
tager opvasken, og har fået 
overrakt pokalen, rejser Jes-
per Hammer sig og slukker 
lyset, så kun projektoren 
lyser rummet op. Den sender 
et billede af Uldum bymidte 
med kroen op på storskær-
men prydet med lysegrønne 
bøge og et rislende vandløb, 
der ikke er at finde i den 
nuværende bymidte. 
‘ULDUMS NYE BYRUM’ står 
der i versaler over billedet. 
Jesper Hammer begynder at 
fortælle, hvordan ideen til 
det nye byrum opstod.

For et år siden blev politi-
kerne i Hedensted enige om 
at nedrive Uldums gamle råd-
hus, der huser omkring 80 
medarbejdere i Teknisk For-

”Alt, der er kommet i 
aften, vil vi tage med 
os.” 
Kirsten Terkilsen (V), 
borgmester, Hedensted

Søndergade i Uldum bymidte i dag. Længere oppe ad bakken bag billedet ligger forsamlingshuset og 
højskolen. Foto: Møller & Grønborg

Mikrofonen spillede en uøn-
sket hovedrolle på borgermø-
det i Uldum.  Foto:  Polfoto

 » Se før- og efter-
billede af Uldums nye 

bymidte på kommunen.
dk/uldum



valtning. Uldums borgere 
blev vrede, og Jesper Ham-
mer kom med et opråb i Vejle 
Amts Folkeblad.

– Så vidt jeg husker, var 
artiklen i torsdag, og lørdag 
formiddag fik jeg en mail: en 
invitation til et møde, fortæl-
ler han.

I mailen opfordrede kommu-
naldirektør Jesper Thyrring 
Møller og borgmester Kirsten 
Terkilsen (V) Jesper til at sam-
le en gruppe borgere.

Pludselig begynder mikro-
fonen at runge højt.

– Er det okay nu? spørger 
Jesper, da den efter nogle 
sekunder er tilbage på normal 
lydstyrke, og han kan fort-
sætte historien.

Borgerne beslutter
De 10 personer med Jesper 
Hammer i spidsen satte sig 
sammen og blev enige om, at 
det var et nyt byrum med lej-
ligheder og arbejdspladser, 
byen havde brug for. Grup-
pen bestilte en landskabsar-
kitekt og tog hende med på 
byvandring for at udpege de 
ting i byen, som man gerne 
ville gøre noget ved. Efter 

byvandringen sendte arkitek-
ten spørgsmål ud til resten af 
byens borgere for at finde ud 
af, hvordan de bruger byen, 
og hvad de er særlig glade for.

– Der, hvor der er mange 
stjerner, er der mange, der 
har givet den besvarelse, 
siger landskabsarkitekt Kri-
stine Leth Juul, da hun står 
med mikrofonen i hånden og 
peger på storskærmen, der 
nu viser et kort over Uldum 
med stjerner fordelt ud over 
byen.

– Det er sikkert helt vel-
kendt for jer, at Uldum Kær er 
et af de steder, som rigtig 
mange er glade for og kom-
mer rigtig meget. Men jo også 
sådan noget som skolen og 
brugsen kan I se, siger land-
skabsarkitekten. Også byens 
over 150 år gamle højskole 
har fået mange stjerner.

Mange af besvarelserne 
peger på, at der mangler lege-
pladser og boliger i midtbyen. 
Men en enkelt borger har haft 
lidt større armbevægelser:

– Storcenter, biograf, restau-
rant, gågade, skateboardram-
pe, skøjtebane og så videre, 
læser Kristine Leth Juul op 

Det koster 60 kroner for voksne at spise med og 30 for børn. Foto: Frederik Buhl KristensenUldum set fra oven  Foto: Møller & Grønborg

”Jeg synes jo bare, jeg har 
gjort det, som enhver burde gø-
re. Men tak for prisen,” sagde 
Else Mogensen, da hun fik over-
rakt pokalen som Årets Ildsjæl 
af Kenneth Rasmussen, der be-
styrer byens Dagli'Brugsen.  
 Foto: Frederik Buhl Kristensen

fra skærmen, mens salen bry-
der ud i latter.

Det tager lidt tid, før den 
første hånd tør komme i vej-
ret, efter arkitekten er færdig 
med fremlæggelsen. Men da 
han har taget chancen, følger 
adskillige efter.

– Er der plads til busserne 
ned igennem hovedgaden, vil 
en kvinde vide. En anden er 
bange for, at planen skræm-
mer bilerne ud af byen, og en 
tredje foreslår lamper i stedet 
for træer. Imens sidder fire 
kvinder ved kommunebordet 
og hurtigskriver på hver sin 
notesblok.

– Hvor kommer pengene fra, 
spørger en mand til de 14 mil-
lioner, projektet koster, hvil-
ket får borgmester Kirsten 

Terkilsen til at rej-
se sig og tage 
mikrofonen.

– Det, vi oplever, 
er, at vores byer falder 
lidt sammen. Derfor er 
der over de næste tre år afsat 
et ret stort beløb til de tre cen-
terbyer, men der er også i år 
afsat et beløb til andre byer. 
Så det er selvfølgelig en poli-
tisk prioritering, men jeg har i 
hvert fald oplevet, at viljen 
til, at vi skal gøre noget ved 
vores bymidter og vores byer, 
er til stede, siger borgmeste-
ren, der selv er fra Uldum og 
var borgmester i Tørring-
Uldum Kommune fra 2001 til 
2006 frem til kommunesam-
menlægningen.

Debatten om det nye byrum 
fortsætter i over en halv time, 
og brugsuddeleren, der hel-
digvis er på fornavn med de 
fleste, render rundt med 
mikrofonen til Erik, Inge, Hil-
da, Jette, Alexander, Thye og 
Susanne blandt mange andre.

– Alt, der er kommet i aften, 
vil vi tage med os, siger borg-
mesteren, da hun rejser sig 
for sidste gang for at fortælle, 
at lokalplan-arbejdet med det 

nye byrum nu begynder.

Idéspanden
Da klokken nærmer sig 21, og 
forsamlingen har sunget den 
tredje og sidste sang fra høj-
skolesangbogen, stiller 
brugsuddeler Kenneth Ras-
mussen byens idéspand på 
klaveret. Den lille lyserøde 
plasticspand, som en mand i 
baren tidligere på aftenen 
bemærkede indeholder “hele 
den kommunale planlæg-
ning”.

– Der har aldrig været så 
mange ideer i idéspanden, 
siger Kenneth Rasmussen, 

inden han begynder at hive 
de sammenfoldede sedler 
frem fra spanden og læse 
dem op én efter én.

De fleste er forslag til, hvor-
dan det nye byrums oase, 
parkeringspladser, gadekær 
og oplevelsessti skal komme 
til at se ud, mens en enkelt 
roser projektet, men mener, 
at det “er et rigtigt dårligt byt-
te for 80 arbejdspladser”. 
Mere munter bliver stemnin-
gen, da brugsuddeleren fol-
der en ny idé ud og læser:

– Nyt samtaleanlæg: mikro-
fon. :

Uldums idéspand var ved dagens 
afslutning fyldt som aldrig før.   
 Foto:  Frederik Buhl Kristensen

”Her ved man, at man 
er nødt til at være en 
del af det for at få det 
til at lykkes.” 
Hanne Grangaard (S),  
byrådsmedlem og lærer på 
Uldum Skole
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Tidlig indsats virker
Køge Kommune opsporer langt 
flere familier med behov for 
hjælp end før. Alligevel falder 
antallet af familier, som har brug 
for en specialindsats. Det 
målrettede arbejde med tidlig 
indsats virker, viser erfaringerne 
fra Aarhus og Køge.

: investeringer
Af Susanne Sayers
susanne@kommunen.dk

Når en gravid kvinde eller et 
barn i en ny familie får pro-
blemer, skal det opdages hur-
tigt, og hjælpen skal komme 
prompte. Det er indfalds-
vinklen i Køge Kommune, 
som arbejder systematisk 
med målrettet at opspore gra-
vide og små børn, som af den 
ene eller anden årsag ikke tri-
ves eller udvikler sig, så det 
passer til alderen.

Og indsatsen har virket. I 
forhold til for få år siden får 
kommunen nu 20 procent 
flere indberetninger fra især 
sundhedsplejerskerne, og 
tallet er stigende. 

– Vi opsporer altså flere. 
Men samtidig oplever vi, at 
mange flere af interventio-
nerne kan foregå indenfor 
normalområdet. Når vi griber 
tidligt og hurtigt ind, er det 
lettere at hjælpe, siger leden-
de sundhedsplejerske Tine 
Sommersted.

Sundhedsplejerskerne spil-
ler en nøglerolle i kommu-
nens opsøgende indsats, som 
skal mindske uligheden i bør-
nenes trivsel socialt, fysisk og 
psykologisk. Men de er ikke 
alene. Indsatsen sker i et tæt, 
tværfagligt samarbejde, og 
derfor har fagmedarbejderne 
fra kommunens familiehus 
og en række ledere og børne-
sagsbehandlere sammen 
med samtlige sundhedsple-
jersker været gennem et sær-
ligt kursus på Københavns 
Universitet. Her har de lært 
metoden ADBB – Alarm 
Distress Baby Scale, en skala 

for, om barnet trives, og om 
dets sociale udvikling ser ud 
til at være normal.

Kurset og tilgangen har 
gjort opsporingen mere 
systematisk, siger Tine Som-
mersted. Sundhedsplejer-
skerne har fået nogle redska-
ber, som gør dem bedre til at 
opspore, hvor der kan være 
problemer. Samtidig har kur-
set sikret, at alle taler samme 
sprog og er enige om, hvor-
når det er rigtigt at reagere på 
en bekymring.

Og her kommer så det 
springende punkt. For én 
ting er at blive bekymret for, 
om en familie trives. Noget 
andet er at skabe handling. 

– Før kunne der godt gå lang 
tid fra bekymring til hand-
ling. De medarbejdere, som 
havde indberettet, kunne 
ikke altid se, at familien fik 
hjælp, og det var uklart, 
hvem der havde ansvaret. 
Det blev ofte sundhedsple-
jersken, som følte, at ved-
kommende havde det, når 
der intet skete. Det stressede, 
og familierne fik ikke altid 
hjælp hurtigt nok, siger Tine 
Sommersted.

Hun indførte et tværfagligt 
ledelsesteam, som mødes 
hver 14. dag og følger op på 
alle sager og modtager indbe-
retninger.

– Vi kan også få dem ano-
nymt, fordi det måske blot er 
en bekymring, som en sund-
hedsplejerske gerne vil ven-
de. Men det afgørende er, at 
der bliver fulgt op. Og vi for-
deler sagerne mellem os, så 
det er helt klart, hvem af os 
der har ansvaret for hver 
enkelt sag og for at følge op 

på den. Vi lukker ingen sager, 
før vi ved, at de er landet for-
svarligt, siger Tine Sommer-
sted.

– Det har ændret utrolig 
meget. Nogle gange spørger 
vi os selv, om sådan en ledel-
sesmæssig ændring kan gøre 
så meget, men det kan det. 
Jeg kunne ligefrem se på 
medarbejderne, hvordan 
deres skuldre faldt på plads, 
fordi vi klart sagde: ‘Vi har 
den’. Nu kan de bruge deres 
faglighed på familierne; så 
skal vi nok tage ansvar for, at 
der bliver fulgt op.

Møder med nye forældre
Køge Kommune er ikke alene 
om at arbejde systematisk 
med tidlig forebyggelse, og 
selvom evalueringerne sta-
dig mangler på Aarhus Kom-
munes gennemgribende ind-
sats, hvor alle førstegangsfø-
dende og deres partner invi-
teres med til et forældrefor-
beredende forløb, er erfarin-
gerne gode, siger projektle-
der Elise Winther fra Aarhus 
Kommune.

– Familierne vil gerne del-
tage, og vi får meget positive 
tilbagemeldinger, siger hun.

Projektet hedder Familie-
iværksætterne, og her bliver 
førstegangsfødende og deres 
partnere inviteret til at delta-
ge i 12 møder – fra graviditet, 
til barnet er halvandet år – 
sammen med syv andre par. 
Familierne er nogenlunde på 
samme stade i graviditeten, 
når de mødes første gang, og 
de følges ad, indtil børne-
ne er store nok til at 
begynde i dagin-
stitution.

Møderækkerne ledes af en 
sundhedsplejerske, men der 
kommer også eksperter ude-
fra, for eksempel fysiotera-
peuter, tandplejere, pædago-
ger, bankrådgivere og advo-
kater, og i løbet af de 12 
møder er der lejlighed til at 
diskutere alt det, som er nyt 
og måske svært eller bare 
underligt, når man går fra at 
være to til at blive tre, hvad 
enten det er, hvordan man 
skaffer tid til også at være 
kærester, eller bekymring 
over, hvad barnet vil spise 
eller ikke spise, og om det 
udvikler sig, som det skal. 
Det kan også være økonomi 
og andre mere praktiske 
bekymringer.

Familierne får 
et netværk, 
de får 

adgang til faglige oplæg, og 
de får et rum, hvor de kan 
vende nogle af deres bekym-
ringer og erfaringer, siger Eli-
se Winther.

– Vi kan ikke nå at diskutere 
alt på sådan et møde, men 
forhåbentlig kan vi være 
katalysator for diskussioner 
om nogle af de ting, der træn-
ger sig på, og familierne kan 
spørge os til råds. Mange har 
ikke den her store familie 
længere, hvor der altid var 
én, som lige vidste, hvad 
man kunne gøre, og før i 
tiden havde man typisk også 
erfaring med at passe mindre 
søskende. Det er der heller 
ikke så mange, som har læn-
gere. Så vores håb er, at det 
netværk og de erfaringer og 
den tætte kontakt til sund-
hedsplejersken kan tage nog-
le problemer i opløbet, siger 
Elise Winther.

Projektet, som 900 menne-
sker efterhånden har deltaget 
i, er samtidig et forsknings-
projekt under Aarhus Univer-
sitet. Et tilsvarende antal 
familier fungerer som kon-
trolgruppe, men får ikke 
samme tilbud. Næste år skal 
forskerne evaluere, om det 
har gjort en forskel i forhold 
til tidlig indsats.

Kommunen har også særli-
ge tilbud til sårbare gravide, 
hvad enten sårbarheden er 
psykisk eller social. Her hjæl-
per læger og jordemødre med 
at identificere de familier, 
som har brug for hjælp, og 
her inddrager kommunen 

blandt andet 
også Mød-

rehjæl-
pen.

– Vi arbejder i alle vores ind-
satser ud fra fire principper 
om viden, helhed, tidlig og 
rettidig indsats og samska-
belse. Det er vigtigt, at vi ikke 
trækker løsninger ned over 
hovedet på familierne, men 
tager udgangspunkt i deres 
ressourcer og arbejder sam-
men med dem. Men samska-
belsen skal også forstås 
sådan, at vi arbejder tværfag-
ligt og inddrager civilsamfun-
det, siger Elise Winther. :

1. Giver man tilbud til alle førstegangsfødende familier, 
er det en kæmpe logistisk opgave. Den må man ikke 
undervurdere; ellers kan man gå sur i det.

2. Man skal bruge ressourcer på at løbe tilbuddet i gang 
og fortælle om det på den rigtige måde. Ellers risikerer 
man tilbagemeldinger som ‘skal jeg nu på kursus i at 
være forælder’? Nej, det er et tilbud om et netværk ikke 
mindst og et sted, hvor man kan dele sine oplevelser 
med andre. Man skal være skarp på, hvad tilbuddet kan.

3. Man skal være skarp på, hvad man vil give, og 
aftalerne med parterne udefra skal være på plads. 
Faglig viden, relevant kvalificering af fagpersonale og 
lederansvar/ejerskab er vigtigt.

3 gode råd fra
Aarhus Kommune

1. Brug sundhedsplejerskernes og andre fagpersoners 
viden og sæt den i spil med det samme. Vent ikke, til 
eventuelle adfærdsproblemer viser sig.

2. Fælles sprog er vigtigt. Alle skal være enige om, hvad 
rettidig indsats er, og hvornår man skal reagere på en 
bekymring.

3. Det er afgørende, at ledelsen går forrest og påtager 
sig ansvaret for, at bekymringer bliver til handling. Der 
skal følges op. Det gør alle trygge, det frigiver 
ressourcer, og hjælpen til familien bliver hurtigere og 
mere konsekvent og kompetent.

3 gode råd fra
Køge Kommune

”Nogle gange spørger 
vi os selv, om sådan en 
ledelsesmæssig 
ændring kan gøre så 
meget, men det kan 
det. Jeg kunne ligefrem 
se på medarbejderne, 
hvordan deres skuldre 
faldt på plads.” 
Tine Sommersted, ledende 
sundhedsplejerske, Køge 

FOTO: ANDREAS KINDLER
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- Har du brug for at overføre penge til andre 
lande?

Det er de mærkeligste spørgsmål, man kan få 
stillet under den årlige snak i banken om ens 
pensionsordninger og andre dele af privatøko-
nomien. Det skal siges, at bankrådgiveren som 
regel ser undskyldende ud, og det er jo da hel-
ler ikke ham, der har fundet på ‘Vejledning nr. 
9184 af 24/04/2013 om lov om forebyggende 
foranstaltninger mod hvidvask af udbytte og 
finansiering af terrorisme’.

Men alligevel: Nej, jeg har ikke brug for at 
overføre penge til andre lande bortset måske 
fra ved diverse handel på netsider. Men det er 
så heller ikke det, spørgsmålet går på. Det er 
mere sådan, om man er ude på at købe for nog-
le hundrede millioner kroner Stinger-missiler 
og den slags. Og det er man jo ikke. Hvordan 
skulle man også skaffe plads til at have dem 
liggende?

- Har du brug for at hæve kontanter? Hvor 
mange og hvor tit?

Hvordan skulle man kunne svare på sådan 
noget? Nogle af os tilhører en generation, for 
hvem det var almindeligt altid at have lidt rig-
tige penge på lommen, og selvom behovet 
efterhånden er stort set ikke-eksisterende, så 
kan man jo aldrig vide, om man en dag finder 
det formålstjenligt at trække en håndfuld sed-
ler i en automat.

Det skal man så lige lade være med at nævne 
-  eller i hvert fald ikke bruge ordet ‘formåls-
tjenligt’. For hvilket formål er det så, det skal 
tjene? Det behøver ikke være Stinger-missiler 

igen, for der er jo også både narko- og menne-
skehandel, hvis det skal være.

Men igen: Den stakkels bankmand kan jo 
ikke gøre for, hvad loven kræver  banken skal 
tjekke sine kunder for. Vi tager det som regel 
også bare som et underholdende indslag i en 
ellers meget tal-konkret snak. Et lidt lang-
strakt indslag, ganske vist, og underholdende 
på den anstrengte måde, for der er mange flere 
spørgsmål, og hvis sandheden skal frem, er de 
ikke allesammen lige underholdende.

Men med god vilje kan man såmænd ende 
med næsten ikke at lægge mærke til det aka-
vede i situationen, lidt ligesom man kan træne 
sig op til ikke at tage sig af onkel Kurt, der par-
tout vil holde en tale, bare der er mere end fire 

familiemedlemmer ved bordet. I hvert fald 
ender vi altid med at konstatere, at der ikke er 
umiddelbar fare for, at banken bliver ufrivilligt 
medvirkende i korruption, menneskehandel, 
narkohandel eller terrorisme.

Og så er alt jo godt. Eller?
Desværre er alle ikke lige så sandfærdige og 
forudsigelige som uspektakulære normal-
danske bankkunder. Kedelige typer i udlandet 
kan finde på at svare, at nej - de har overhove-
det ikke noget behov for at overføre penge til 
andre lande, selvom det lige nøjagtig er det, de 
er ude på. Og endda penge, som de kommet 
uærligt til. Dog ikke ved at hæve dem i kontan-
ter, kan man forstå på beløbenes størrelse. 
Men alligevel opdagede banken det ikke.

Måske er det oversættelsen af de mange 
spørgsmål fra dansk til estisk, der har haltet 
lidt. For man tør jo ikke tænke den tanke til 
ende, at alle de inkvisitoriske spørgsmål er 
komplet værdiløse, fordi de kedelige uden-
landske typer ikke svarer sandfærdigt på dem. 

Og hvordan skulle man så kunne afsløre dem?
Ja, det skal man jo på samme måde som i alle 

livets øvrige forhold, nemlig ved at se på, hvad 
de gør, og ikke hvad de siger.

Man skulle tro, at en bank, hvis hele eksi-
stensformål er at håndtere penge, herunder 
tage imod dem, opbevare dem, udlevere dem 
og eventuelt transportere dem til andre lande, 
vil være i stand til at opdage det, hvis nogle af 
dens kunder bruger banken til at udføre netop 
den slags opgaver. Og måske undre sig, hvis 
der lige pludselig ekspederes summer med 
mange nuller fra lande, der er notorisk kendt 
for at være fattige, til lande, der er notorisk 
kendt for ligefrem at svømme over med 
(andres) penge.

Se, det ville være en god anledning til at tage 
en samtale, som - indrømmet - godt kunne gå 
hen og blive lidt akavet. Men det behøver ikke 
være et problem; akavede samtaler er banken 
jo vant til. For eksempel samtaler, der begyn-
der med: ‘Har du brug for at overføre penge til 
andre lande?’ :

En let akavet samtale i banken

Af Michael Kjærgård. Ærlig talt

 ”Man skulle tro, at en bank, hvis hele eksistensformål er at  
 håndtere penge, herunder tage imod dem, opbevare dem,  
 udlevere dem og eventuelt transportere dem til andre lande 
vil være i stand til at opdage det, hvis nogle af dens kunder 
bruger banken til  at udføre netop den slags opgaver.” 

Se alle aktuelle stillinger på www.dknyt.dk/stillingerDKJOB

Analysemedarbejder til  Administration og ledelse, 
Halsnæs  Kommune 
Brænder du for at udvikle og drive analysearbejde i samspil 
med både ledelse og medarbejdere? 
Ansøgningsfrist: 10/04/2017

Direktør med potentiale til kommune med ambitioner, 
Herlev Kommune 
Du bliver en central skikkelse i de kommende års seje træk for 
den fortsatte udvikling på vitale velfærdsområder i en 
ambitiøs vækstkommune. 
Ansøgningsfrist: 06/04/2017

Kommunikationschef, Guldborgsund Kommune 
Kan du sætte retning for kommunikationen i en kommune 
med 61.000 borgere og 5.000 ansatte?  
Ansøgningsfrist: 04/04/2017

Afdelingsleder til børne- og ungetilbud, Synscenter 
Refsnæs, Kalundborg 
Brænder du for at gøre en forskel, og kan du konsolidere og 
videreudvikle et unikt tilbud for børn og unge med alvorlige 
synsnedsættelser? 
Ansøgningsfrist: 03/04/2017

To direktører, Hørsholm Kommune 
To direktører søges til en kommune med en ambitiøs 
dagsorden med store strategiske satsninger. 
Ansøgningsfrist: 30/03/2017

Kommunaldirektør, Aabenraa Kommune 
Kommunaldirektør søges til kommune i udvikling. 
Ansøgningsfrist: 28/03/2017

Skoleleder til Osted skole – Vores sted, Lejre Kommune 
Vi har brug for en pædagogisk og kommunikativt stærk, 
samarbejdsorienteret skoleleder med drive.  
Ansøgningsfrist: 28/03/2017 
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Bornholms borgmester går 
målrettet efter det bedste måltid 
mad til alle, magter ikke et 
dansegulv og savner klare 
udmeldinger i sit politiske miljø. 
Kom med bagom Winni 
Grosbøll (S), der mest går i 
mørkt tøj - af en grund.

Bagom
borgmesteren

Af Hanne Korvig
hanne@kommunen.dk

Hvad er din største politiske 
ambition for 2017?

Jeg vil meget gerne genvæl-

ges, men jeg er mest optaget 
af at få hele fødevareområdet 
på Bornholm til at blomstre 
endnu mere. Vi skal have 
mere økologisk griseproduk-
tion og mange flere grøntsa-
ger her på øen. Jeg arbejder 
for, at alle kan få adgang til 
ordentlig mad. Kan vi give 
vores børn to gode måltider i 
skolen, så de kan få noget 

brændstof, tror jeg på, at det 
vil gå dem endnu bedre. Og 
plejehjemmene - de skal duf-
te af god mad. 

Hvor var du i dit liv som 
25-årig?

Da var jeg nybagt mor, stu-
derede og boede i en toværel-
seslejlighed i København 
sammen med min mand. Vi 
var de første, der blev foræl-
dre i vennekredsen, så det var 
en speciel periode, hvor jeg 
gik fra det sorgløse ungdoms-
politiske liv med fester og 
ballade til et meget strukture-
ret liv. Men jeg kan kun anbe-
fale at få børn, mens man stu-
derer. Det giver en masse 
fleksibilitet og tid til børnene. 

Hvis du ikke var blevet politi-
ker, så var du blevet …?

Så var jeg fortsat som gym-
nasielærer i historie og sam-
fundsfag. Det er en gave at 
arbejde med den aldersgrup-

pe. Det er så vildt at følge 
dem fra 1.g til 3.g, hvor der 
sker så meget, og se dem 
springe ud som voksne, 
ambitiøse og megadygtige 
studenter.

Hvad ligger der altid på dit 
natbord?

En bog, men det er sjæl-
dent, den bliver åbnet - ha ha. 
Men jeg elsker at læse, og lige 
nu er det Carsten Jensens 
‘Den første sten’. Det er en 
alvorlig, men velskrevet sag 
om Afghanistan, som træk-
ker tråde til vores udsendte 
her fra Almegårds Kaserne i 
Rønne. Jeg mangler de sidste 
tyve sider. Det har jeg gjort 
længe. Det er for dårligt. 

Hvad er det sidste, du gør, 
inden du går i seng?

Jeg tjekker min mail. Det 
gør jeg også, når jeg står op. 
Det er åndssvagt.

“JEG ER 

MOTORISK 

UDFORDRET 

FRA NATURENS 

SIDE …”

Blå bog
 3 Winni Grosbøll (S), 40 

år, borgmester i 
Bornholms 
Regionskommune siden 
2010, fraskilt med tre 
børn på 9, 14 og 15. 

Hvilken begivenhed har haft 
størst betydning for dit liv?
Da min mellemste søn var fire 
år, blev han alvorligt syg og 
var indlagt i rigtig lang tid på 
Rigshospitalet. Det blev skel-
sættende for mig som men-
neske. Dér lærte jeg, at livet er 
skrøbeligt, og jeg blev bekræf-
tet i min tro på ikke at udsæt-
te ting, man drømmer om. 
Det nytter ikke at bekymre sig 
om fremtiden. Den gør allige-
vel, som den selv vil. 

Hvad er dit yndlingsmotto?
Det, som Svend Auken 

engang har sagt: Hvis man 
insisterer på, at alt er muligt, 
så hænder det, at selv det 
umulige bliver muligt. 

Hvad er det vigtigste, du har 
lært af dine forældre?

Hele min barndom har min 
mor sagt til mig: “Bare fordi 
de andre er dumme ved dig, 
behøver du ikke være dum 
ved dem.” Min mor er virke-
lig god til det - og jeg prøver at 
leve op til det, men jeg er slet, 
slet ikke lige så god til det 
som hende.

Hvad ville du gerne være fri 
for i dit arbejde? 
Jura og detailspørgsmål. Jeg 
bliver så drænet af at disku-
tere endeløse procedurer på 
vores kommunalbestyrelses-
møder: Om vi skal have blæk- 
eller farveprinter? Jeg skulle 
ønske, at lokal- og kommu-
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nalpolitik var meget mere 
præget af politisk debat. Hvis 
vi skal få andre til at fatte 
begejstring for kommunalpo-
litik, så skal vi blive bedre til 
at hive os op i den der heli-
kopter og sige, hvad det 
egentlig er, vi vil med vores 
samfund? Jeg savner flere 
klare meldinger: Hvad er det, 
man som parti vil med den 
her ø?

Hvad inspirerer dig?
Mennesker, der rummer 

idealisme, stålsathed og kva-
litetsbevidsthed. Vi har man-

ge unge iværksættere på 
Bornholm, der tror på deres 
produkt, som for eksempel 
Johan Bülow med sin lakrids 
og Kadeau-gruppen, der nu 
har en Michelin-stjerne. Hvis 
man havde kigget på regnear-
ket - på Bornholms udvikling 
og befolkningssammensæt-
ning - så ville man have sluk-
ket og lukket for den her ø for 
ti år siden. Men den lever!

 
Hvad kan gøre dig bange?

Jeg er ikke direkte bange, 
men jeg er bekymret over, at 
man ikke er mere optaget af 

tillidskrisen i det politiske 
system. Jeg synes, det sidste 
folketingsvalg var skræm-
mende. Selvfølgelig er det 
opløftende, at et parti som 
Alternativet kan få så stor 
opbakning på så kort tid, men 
det er da bekymrende, at 
opbakningen til de fire gamle 
klassiske partier er så vigen-
de. Vi er tydeligvis ikke gode 
nok til at levere det, folk vil 
have i dag. Folk søger i højere 
grad væk fra den konsen-
susprægede politik med de 
lange linjer og ud til yder-
punkterne og til partier, der 
ikke ønsker at bære rege-
ringsansvar. Men hvem er det 
så, der skal tage ansvaret? 
Hvem er det?

Passer mottoet: Bag enhver 
succesfuld kvinde (mand) 
står en stærk mand (kvinde) 
- på dig?

Nu er jeg jo skilt, men det 
gør det da. Én eller flere. Man 
skal have et bagland eller 
nogen omkring sig, der er 
indforstået med, at man har 
det her job. Jeg kunne ikke 
gøre alt det her uden mine 
forældres hjælp. De er min 
primære opbakning lige nu. 

Hvad er dit bedste kurtise-
ringstip?

Dem tror jeg sgu ikke, jeg 
har nogle af … Hvis jeg havde, 
så havde jeg nok ikke været 
alene, ha ha. 

Når jeg ser et dansegulv, så … 
bliver jeg faktisk en lille 

smule skræmt. Jeg står helle-
re og hænger ud i baren. Jeg 
kan ikke finde ud af det med 
dans, selvom jeg gerne ville. 
Jeg er motorisk udfordret af 
natur: Jeg har altid et blåt 
mærke, fordi jeg har haft for 
megen fart på. Jeg har kun-
stige fortænder, fordi jeg har 
smadret dem på cykel. Jeg får 
altid smadret min telefon. Jeg 
spilder altid kaffe eller noget 
andet nedad mig, og derfor 
går jeg som regel i mørkt tøj. 
Så baren, tak. Og de må gerne 
spille TV-2, Kashmir eller Sue-
de. Og sidst på natten Frank 
Sinatra - dér synger jeg rigtig 
godt - ha ha. 

 
Hvad er den allervigtigste 
egenskab at besidde som sam-
fundsborger?

Venlighed. Verden kunne 
godt trænge til, at vi udviste 
noget mere venlighed overfor 
hinanden. 

Hvad ved dine bysbørn ikke 
om dig??

At jeg inderst inde er en lille 
halvtredserhusmor, der 
elsker at sylte rødbeder og 
asier og bage rugbrød med 
surdej. 

Hvilket eftermæle vil du gerne 
have?

At jeg kæmpede for vores ø 
og fik den igennem de hårde 
kriseår. Nu blomstrer den! :

Hvad er dit favoritspisested?
Maries sandwich i Hammerhavnen

Hvad er din yndlingsudsigt?
Vores ø-havn Vang Pier 

Hvad er det mest romantiske sted på øen?
Forsamlingshuset Kyllingemoderen i Almindingen

Hvilken butik ville du ikke undvære?
Hallegaard - øens bedste pølser og rugbrød 

Hvad er øens bedste kulturtilbud?
Musikhuset, Kunstmuseet, Gæstgiveren …

Hvad vil du gerne have, at øen skal være kendt 
for?
At den er fyldt med driftige mennesker med 
iværksætterånd

Hvad er byens største øjebæ?
Havnefronten i Rønne

Bornholms 
Regionskommune: 
Seks gode og en øjebæ

Winni Grosbøll har fået godt styr 
på sin ø, men det kniber med at sty-
re motorikken. 
 Foto (manipuleret): Anders Beier

”Det blev skelsættende for mig som 
menneske. Dér lærte jeg, at livet er 
skrøbeligt, og jeg blev bekræftet i min tro på 
ikke at udsætte ting, man drømmer om. Det 
nytter ikke at bekymre sig om fremtiden. Den 
gør alligevel, som den selv vil. ”

BORGERLIGE 
BLOKERER FOR 
ERHVERVS SKOLER

F
or nylig kom det frem, at der på landsplan ikke 
er flere ansøgere til erhvervsskolerne end tidli-
gere. Andelen af elever, der vælger en erhvervs-
uddannelse, står stille på 18,5 procent, hvilket er 
en del mindre end det mål om en søgning på 25 

procent, som er sat for 2020. Det er selvsagt en dødkedelig 
nyhed. Men når vi nu har lavet aftaler om flere læreplad-
ser og bedre mulighed for videreuddannelse, kan man jo 
håbe, at effekten først viser sig i løbet af de kommende år. 
Alligevel synes der at være noget, der blokerer for refor-
mens mål og fremskridt.

Her må jeg indrømme, at der især er et benspænd, som 
springer i øjnene: Omprioriteringsbidraget. Et ord, som i 
virkeligheden kan oversættes til: nu-blokerer-vi-for-
erhvervsskolernes-fremskridt-og-skævvrider-Danmark-
bidrag. For faktum er, at de danske erhvervsskoler gerne 
vil løfte opgaven. De vil gerne skabe et bedre samarbejde 
med folkeskolen, lave særlige tilbud til de dygtige elever 
og opkvalificere lærerne. Det kræver bare økonomisk 
arbejdsro.

Regeringens omprioriteringsbidrag betyder nedskærin-
ger på 2 procent, hvilket overstiger støttekronerne til 
erhvervsuddannelserne. Det kan vel sammenlignes med 
at lappe et cykeldæk, hvorefter man vælger at sprede glas-
skår på cykelstien. Socialdemokratiet har en ambition om 
at øge kvaliteten og øge optaget på erhvervsskolerne, 
men med de borgerliges nedskæringer havner vi samme 
sted, som vi startede. Derfor er det heller ikke overrasken-
de, at vi endnu ikke har set de positive takter i erhvervs-
skolereformen, som vi havde håbet på. Det er selvsagt 
vanskeligt, når regerin-
gen blokerer reformens 
hensigt med skyggebe-
sparelser.

Ordet ompriorite-
ringsbidrag var en 
varm politisk kartoffel 
sidste år. Takket være 
en stærk indsats fra KL 
og parlamentarisk 
samarbejde i folke-
tingssalen blev den 
daværende V-regerings 
kommunale ompriori-
teringsbidrag stoppet. 
Men omprioriterings-
bidraget er genopstået, 
og det skævvrider Danmark, fordi det rammer erhvervs-
skolerne i land- og yderområder hårdest. 

I Nordjylland drejer det sig i alt om besparelser på over 
en halv milliard frem mod 2020. Det går hårdest ud over 
Tech College i Aalborg, der må spare i alt 85,5 millioner 
kroner. Besparelserne rammer også erhvervsskolerne i 
Midtjylland hårdt. Her skal erhvervsskolerne i regionen 
sammenlagt finde hele 750 millioner kroner frem mod 
2020. Værst ser det dog ud for den sydlige del af Danmark, 
hvor erhvervsskolerne skal finde 800 millioner kroner.

Det er komplet håbløst, når man ser på de udfordringer, 
erhvervsskolerne i land- og yderområderne står overfor. 
De oplever nemlig faldende elevtal, der i kombination 
med mange uddannelsesretninger gør skolerne dyre i 
drift.  Alt peger på, at vi kommer til at mangle op mod 
70.000 faglærte i 2025. Det betyder, at vi skal tage initiativ 
til at justere arbejdsmarkedet og sikre den arbejdskraft, 
der efterspørges – som vi har gjort med erhvervsskolere-
formen.

Når kommunerne ranglistes efter, hvor gode de er til at 
tiltrække erhvervsliv, er muligheden for at få fat i den 
uddannede arbejdskraft et nøgleparameter. Det er en 
afgørende forudsætning for privat vækst. Derfor er ned-
skæringerne også direkte skadelige for vækst og arbejds-
pladser udenfor de store byer.

 Der er et skrigende behov for at sikre, at Danmark forbli-
ver et land i balance – også når det angår gode uddannel-
sesmuligheder i hele landet. Men det kan godt blive 
svært, så længe de borgerlige har behov for at punktere 
erhvervsskolernes fremskridt. :

”Omprioriterings-
bidraget. Et ord, 
som i virkeligheden 
kan oversættes til: 
nu-blokerer-vi-for-
erhvervsskolernes-
fremskridt-og-
skævvrider-
Danmark-bidrag.”

Ordførerne
Kommunalordførerne skriver på skift om aktuelle politiske mål, 
udfordringer og sager. I denne uge Magnus Heunicke (S)
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Konkurrence er sundt, men der skal 
være mere fokus på aktørers kvalitet
: plejekonkurser

Af Nis Alstrup 
direktør, Aleris Danmark

Et utal af konkurser blandt 
mindre aktører har præget 
den private ældrepleje de 
seneste fire år.  Det skyldes i 
høj grad, at kommunerne er 
meget optaget af prisen, når 

de sender plejeopgaver i 
udbud. Lykkeriddere har fået 
et spinkelt eksistensgrundlag 
af kommunen, som de efter-
følgende ikke har kunnet leve 
op til. Derfor har branchen 
fået et blakket ry - og det er 
ærgerligt.

Balancen mellem pris og 
kvalitet har i mange tilfælde 
simpelthen været helt skæv: 
Små enkeltmandsfirmaer har 
vundet plejeopgaver på helt 
urealistisk lave priser med 
efterfølgende konkurs til føl-
ge. Flere kommuner har der-
for store økonomiske tøm-
mermænd efter mislykkede 
udbud.

 FOA-formand Dennis Kri-
stensen var for nylig ude med 
en løftet pegefinger overfor 
den dødsspiral han mener der 
er i gang i plejesektoren, hvor 
kommunerne udsulter aktø-
rerne, så de ikke længere kan 
køre en rentabel virksomhed. 
Han opfordrer kommunerne 
til at droppe det store fokus 

på prisen. Og det  bakker jeg 
helt op om.

 Selvfølgelig skal vi private 
leverandører være konkur-
rencedygtige på prisen, så 
kommunen får penge ud af at 

udlicitere plejeopgaver. Men 
jeg kan kun bakke op om 
FOA’s anbefaling:  Kommu-
nerne skal i langt højere grad 
vægte kvalitet og ledelses-
mæssig erfaring samt stille 

krav om økonomisk soliditet 
og sikkerhedsstillelse, når de 
vælger leverandør. På den 
måde bliver sektoren mere 
robust, og samlet set giver det 
også det bedste økonomiske 

resultat, fordi kommunerne 
ikke skal finde unødvendige, 
ekstra ressourcer frem, når en 
lille aktør går konkurs. Kom-
munerne har i flere år haft en 
tendens til at spare på skillin-
gen og lade daleren rulle 
inden for plejeområdet.

 Det er dog vores opfattelse, 
at flere og flere kommuner nu 
har set skriften på væggen, 
når de sender ældreplejen i 
udbud. Mange kommuner 
har lært, at pris og kvalitet 
hænger sammen – også på 
plejeområdet, og den ten-
dens må vi håbe fortsætter. 
Både for virksomhedernes 
skyld, men også for borgernes 
og kommunekassernes skyld.

 Konkurrence er sundt, hvis 
den foregår på de rette præ-
misser, men det er vigtigt, at 
ingen kommuner tror, at man 
kan få i både pose og sæk. Der 
kan være penge at spare ved 
at lægge plejen ud til private 
aktører, men træerne vokser 
ikke ind i himlen.  :

”Kommunerne skal i 
langt højere grad 
vægte kvalitet og 
ledelsesmæssig 
erfaring samt stille 
krav om økonomisk 
soliditet og 
sikkerhedsstillelse, 
når de vælger 
leverandør.”

Der kan være penge at spare ved at sende plejeopgaver i udbud. Men pris og kvalitet hænger uløse-
ligt sammen. Foto: Søren Skarby / Polfoto

Socialministerens lovforslag 
diskriminerer de svageste borgere
: handicap

Af Claus Højsgaard (EL) 
byrådsmedlem i Tønder

I februar bakkede alle partier 
op om, at socialminister Mai 
Mercado skulle fremsætte et 
lovforslag, der forbyder dis-
krimination af handicappe-
de. Derfor må det undre, at 
man nu vil indføre en ulig-
hedsskabende brugerbeta-
ling på handicapområdet.

I de kommende uger skal 
Folketinget behandle mini-
sterens lovforslag: Menne-
sker med udviklingshæm-
ning og andre betydelige 
funktionsnedsættelser kan 
fremover komme til at betale 
et femcifret beløb, hvis de har 
behov for socialpædagogisk 
ledsagelse for at komme på 
ferie.

Forslaget lanceres som en 
tilkøbsordning, men læser 
man forslaget, viser det sig, at 
det er ganske uklart, hvad det 
er, man køber. Socialministe-
ren og det politiske flertal bag 
forslaget har nemlig ikke 
ønsket at sikre målgruppen 
for tilkøbsordningen en mini-
mumsrettighed til socialpæ-
dagogisk ledsagelse.

Uden en fastlagt mini-
mumsret bliver tilkøbsord-
ningen reelt til en brugerbeta-
lingsordning, hvor den enkel-
te borger kan komme til at 
betale tusindvis af kroner for 
at kunne holde en uges ferie 
udenfor botilbuddet: Betalin-
gen for en uge i sommerhus, 
der for andre kan beløbe sig 
til 5-6.000 kroner, kan for 
borgere med et vidtgående 
handicap løbe op i 15-20.000 
kroner eller mere.

Afskærer borgere fra ferie
Størrelsen på  beløbet vil 
afhænge af funktionsnedsæt-
telsen: Er den så betydelig, at 
der er behov for to ledsagere, 
vanker der også dobbelt beta-
ling. Det forekommer ikke at 
være rimeligt, og det er et 
totalt nybrud i forhold til 
princippet om kompensation 
for handicap og retten til et 
liv på lige fod med andre. 

Man afskærer simpelthen 
borgere med behov for social-
pædagogisk ledsagelse fra at 
kunne holde ferie. 

Udelukkende skåltaler?
Man må spørge sig selv, om 
de fine ord ved debatten i 
februar udelukkende var 
skåltaler, en venlig gestus, 
som alle kunne være enige 
om, 'så længe det ikke koster 
penge'. Vi har igen og igen 
hørt fra alle partier, at de sva-
geste i samfundet  skal kom-
penseres. Med det forslag, 
som nu skal behandles, bry-
der man med det princip. Og 
man stiller disse borgere 
væsentlig ringere end andre.

Hvordan kunne samtlige 
partiers proklamere, at det 
'nærmest er flovt, at vi først i 
2017 gennemfører lovgiv-
ning, der skal beskytte men-
nesker med handicap mod 
diskrimination', for så min-

dre end en måned efter at 
behandle et forslag, der giver 
ringere rettigheder for nogle 
af de allersvageste borgere? 

I sin ordførertale sagde Per-
nille Skipper (EL) –  som den 
eneste – noget i retning af, at 
Enhedslisten naturligvis bak-
ker op om et lovforslag, der 
forbyder diskrimination af 
mennesker med handicap, 
men at det selvfølgelig også 
forpligtede Folketinget til at 
være rede til at følge op med 
bevillinger i det omfang, det 
er og vil blive nødvendigt.

Enhedslisten har i Folketin-
get fremlagt forslag om en 
lovsikret minimumsret på 
dette område. 

Mange, der fejrede
Med de tilkendegivelser, der 
blev givet fra Folketingets 
talerstol i februar, kan det 
undre, at der tilsyneladende 
ikke er flertal for en sådan 
minimumsret. Vi var mange 
handicappede, der fejrede, at 
Folketinget nu endelig indså, 
at det er uværdigt for Dan-
mark ikke at have et forbud 
mod diskrimination af handi-
cappede.

Lad ikke dette forblive en 
skåltale!  :

”Mennesker med udviklingshæmning og andre 
betydelige funktions nedsættelser kan 
fremover komme til at betale et femcifret 
beløb, hvis de har behov for socialpædagogisk 
ledsagelse for at komme på ferie.”

Sig nej, hvis ikke 
effektiviseringskrav fjernes
: økonomiaftale

Af Jan Hoby, næstformand i Lands-
foreningen For Socialpædagoger 
og næstformand i Hoved-MED i 
Børne- og Ungdomsforvaltningen i 
Københavns Kommune - på vegne 
af 138 medunderskrivere fra medar-
bejderrepræsentationerne i kom-
munernes hovedsamarbejdsudvalg

Som kommunale tillidsfolk 
vil vi gerne opfordre borgme-
strene til at stå sammen og 
gøre en indsats for det kom-
munale selvstyre og for den 
kommunale velfærd. Det kan 
de gøre ved at afvise økono-
miaftalen, hvis ikke kravene 
om effektivisering fjernes. 

De enkelte kommuner kan 
ikke længere selv dæmme op 
for de massive besparelser, 
kommunerne er påført siden 
2009, og MED-udvalgene kan 
ikke længere garantere for 
hverken kvaliteten af ydelser-
ne eller for arbejdsmiljøet for 
de mange kommunalt ansat-
te. Der er brug for, at de kom-
munale politikere står sam-
men om at fortælle Folketin-
get, at bægeret er fyldt.   

Velfærd handler om, at vi 
passer på hinanden. Vores 
velfærdssamfund bygger på, 
at offentligt ansatte sikrer 
gode daginstitutioner, vel-
fungerende skoler, et godt 

sundhedssystem, værdig 
hjælp til ældre og støtte til 
udsatte borgere, samt en vel-
fungerende administration 
og et højt serviceniveau.

Men vi kan ikke bevare vel-
færden, når op mod hver 
tiende offentligt ansatte står 
til at blive fyret på grund af 
besparelser. Siden 2009 har 
kommunerne fået tilført 10 
milliarder kroner mindre 
hvert år på grund af budgetlo-
ven, service- og anlægsloftet. 
Kommunernes personalefor-
brug faldt med 3.204 fuld-
tidsstillinger fra november 
2015 til november 2016. 
Udviklingen vil fortsætte, 
hvis ikke velfærdsnedskærin-
gerne stopper.

Regeringen presser fortsat 
kommunerne med angreb på 
det kommunale selvstyre 
samt milliardbesparelser, 
budgetlov og det såkaldte 
moderniserings- og effektivi-
seringsprogram.

Som næstformænd og med-
arbejderrepræsentanter i 
kommunernes mere end 98 
Hoved-MED forlanger vi, at 
KL siger nej til en økonomiaf-
tale med regeringen, hvis 
ikke moderniserings- og 
effektiviseringsprogrammet 
fjernes. (forkortet af red.) :

“Når vi taler politik, går det godt for Venstre. Men når vi taler 
om alt muligt andet, herunder personfnidder, så går det 
mindre godt.” 
Jakob Ellemann-Jensen, politisk ordfører (V), til Ritzau
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hristiansborg udfolder sig i stigen-
de grad som politisk spil fremfor 
som forum for radikal politikud-
vikling, der giver svar på samfun-
dets store problemer. Til gengæld 

opstår der for tiden nye steder i samfundet 
med energi, bevægelse og innovationskraft. 
Der er inspiration at hente i de kraftfulde 
bevægelser, som præger dele af civilsamfun-
det. Vi ser dem titte frem i form af Venligboe-
re, lokaludvalg og pop-up-bevægelser. Dette 
engagement blandt borgerne opfanges i disse 
år af de fremmeste kommuner. 

Modsat staten er mange af de danske kom-
muner i færd med at række ud og forbinde sig 
til bysamfund, foreninger og borgere for at 
indgå nye alliancer om at forny velfærd, skabe 
vækst og bedre livsvilkår.

Kommunerne synes i færd med at teste sig 
frem til bud på løsninger, der kan inspirere til 
løsninger på samfundsniveau og reelt pege på 
nye veje for Danmark. Der kan gemme sig stor 
indsigt i at angribe de komplekse problemer, 
som de udfolder sig lokalt. 

Vi tror, at en sådan „descaling-tilgang“ til 
problemløsning på vigtige samfundsområder 
også i en dansk kontekst kan vise vejen for vel-
færdssamfundets nye fase.

’Descaling’ som ny strategi for udvikling
Mens staten er fanget i en styringsfilosofi, der 
handler om at finde den rette blanding af inci-
tamenter og tvang, så rykker de danske kom-
muner med en styringsfilosofi, der er baseret 
på dialog, alliancer og udvikling.

Den storsælgende forfatter Benjamin Barber 
har i sin bog If Mayors Ruled the World beskre-
vet og uddybet, hvordan regioner, byer og 
borgmestre har en særlig mulighed for at løse 
komplekse problemer og i disse år sætter en 
ny politisk dagsorden. Barber viser, hvordan 
kommunerne er bedre løsningsagenter, fordi 
de er pragmatiske, begrænset ideologiske og 
innovative. De står med problemerne på dør-
trinnet og er tvunget til at handle – også når 
staten ikke er klar eller i splid med sig selv om 
ideologiske markeringer af, hvad der er kor-
rekte løsninger.

I Danmark er der en bevidsthed om, at 
væsentlige problemer og deres løsninger lig-
ger i kommunerne. Det er i København, 
trængslen er, det er i Aarhus, Grimhøjmoske-
en ligger, og det er Roskilde, som bliver over-
svømmet, når vandstanden stiger på grund af 
klimaforandringer.

Lokalt er der en direkte og konkret relation 
mellem borgere, myndigheder og politikere, 
og det fordrer en hurtig og innovativ respons 
uanset politiske dogmer. Derfor er kommu-
nerne kommet i fokus, og konkrete handlings-
orienterede løsninger tiltrækker sig opmærk-
somhed.

Faglige fællesskaber om frivillighed
Byer og kommuner er ved at udvikle sig til nye 
powerhouses, hvor den egentlige forandrings-
kraft befinder sig. I de nye fora mødes de for 
sammen at finde de løsninger, som stater ikke 
magter at finde.

De danske kommuner er i færd med en 
gigantisk øvelse i at omstille vores samfund. 
Kommunerne skaber et driftsmaskineri og 
løser nye komplekse problemer med flygtnin-
gestrømme, oversvømmelser og velfærd for 

de mange. Vi er vidne til en storstilet foran-
dring af Danmark dirigeret af de danske byråd, 
administrationer og faglige medarbejdere – og 
udviklingen går henover hovedet på nationale 
politikere, administrationer og medier.

Det er en gammel historie, at plejecentre 
organiserer pårørende og andre - oftest ældre 
- medborgere som frivillige. De hjælper til ved 
eftermiddagskagen, arrangerer onsdagssang 
eller hygger om de gamle i dagligdagen. Det er 
velkendt, at ældre pårørende, mens de besø-
ger deres ægtefælle, langsomt sluses ind i et 
fællesskab med de andre frivillige og bliver 
hængende i fællesskabet, også efter at ægte-
fællen er død: Et nyt fællesskab er skabt. Nog-
le steder er det Ældre Sagen, der driver grup-
perne. Men mange steder er det plejecentre-
nes medarbejdere og ledere, der selv organise-
rer og leder det frivillige arbejde. Rekruttering 
af frivillige til sangaftener, spil og hygge er 
blevet en fast del af et plejecenters service-
koncept.

Læseonkler og trivselstanter
Denne tendens har de senere år bredt sig til 
andre offentlige institutioner. Folkeskolerne 
var i årene op til folkeskolereformen mål for 
en ny form for borgerengagement. Læseonk-
ler, trivselstanter og skolevenner blev et fæno-
men flere steder i landet. Især pensionerede 
medborgere meldte sig til at hjælpe børn med 
læsevanskeligheder. Børn, der måske modta-
ger ekstra hjælp af lærere i løbet af skoleda-
gen, kan i klubben eller SFO’en mødes med 
trivselstanten og hyggelæse i et hjørne. På 
nogle af skolerne i Hedensted er ældre med-
borgere gået sammen om at være gårdvagter i 
små grupper, der både hygger sig sammen og 
med børnene: De terper også staveord, løser 
konflikter, sætter et plaster på og er bare der, 
hvor børnene er.

De seneste år har jobcentre været ramme om 
nye borgeraktiviteter. Frivillige mentorer er på 

få år blevet en integreret del af beskæftigelses-
indsatserne. Den lokale bankbestyrer, brugs-
uddeler, slagter eller ejendomsmægler melder 
sig som erfaren voksen, der påtager sig at være 
én, man kan stole på, lære af og støtte sig til for 
unge – ofte lidt utilpassede drenge – som har 
svært ved at holde fast i deres uddannelse 
eller komme godt ind på arbejdsmarkedet. De 
voksne åbner deres netværk, giver gode råd 
eller er bare dem, der ringer og minder om, at 
det er mandag og tid til at stå op. Roskilde, 
Esbjerg og Middelfart er nogle af de byer, hvor 
kommunale medarbejdere har udviklet 
modeller for, hvordan især unge borgere kan 
få en frivillig mentor, der kan være en støtte på 
vejen til job eller uddannelse. I Roskilde har 
byens mentorer formaliseret mentorskabet i 
en egentlig forening, der nu samarbejder med 
jobcenteret.

Grib engagementet!
I daginstitutionerne har man længe debatte-
ret, hvordan forældre og frivillige kan blive en 
del af dagligdagen. Mange forældre vånder sig 
over kravet om at bidrage til den årlige opryd-
ning eller legepladsforbedring, som alt andet 
lige kunne klares langt mere effektivt af en 
håndværker. Men der er andre måder at gribe 
involveringen an på. I Sønderborg har en af 
daginstitutionslederne en fast aftale med en 
ældre mand, der står bålvagt, når der skal 
laves mad over bål. Andre steder eksperimen-
teres med ældre, der inviteres indenfor for at 
læse historier eller bage med børnene.

Historierne viser, at borgere engagerer sig på 
en arena, som ellers tidligere kun har været for 
offentligt ansatte. 

Borgerne er optaget af at være aktive med-
skabere af den service og de muligheder, der 
tilbydes lokalt. De myldrer ind i de kommu-
nale institutioner og bidrager til at skabe vel-
færd for sig selv og for andre. De fremmeste 
byer griber engagementet og skaber nye alli-

ancer med borgerne om fremtidens byer og 
kommuner.

I det omfang, kommunerne formår på én og 
samme tid at træde et skridt tilbage for at give 
plads til fælles udvikling og samtidig træder et 
skridt frem for at påtage sig politisk ledelse,  
giver det rum for at skabe lige præcis den plat-
form, som Danmark har brug for, hvis proble-
mer med klima, integration, social arv og så 
videre skal løses.

Bogen ‘Rodskud – Venligboere, nærvarme og 
trivsels-tanter – hvordan lokale fællesskaber 
genskaber velfærden’ er netop udkommet på 
Gyldendal. :

Af Johannes Lundsfryd, byrådsmedlem i Middelfart og 
selvstændig rådgiver i Strategi & Idé, og Vibe Klarup, 
sekretariatsleder for Hjem til Alle og formand for Frivil-
ligrådet, samt Jacob Bundsgaard, borgmester i Aarhus 
og næstformand i KL.

Kommunerne er de nye powerhouses. I nye fora mødes 
kommuner og byer for sammen at finde de løsninger, som 
stater ikke magter at finde. 

 ”Mens staten er fanget i en  
 styringsfilosofi, der handler  
 om at finde den rette  
 blanding af incitamenter og  
 tvang, så rykker de danske  
 kommuner med en  
 styringsfilosofi, der er  
 baseret på dialog, alliancer  
 og udvikling.” 

kronik

‘Skoletanter’ læser højt for børn, og pårørende strikker med de ældre. Borgerne engagerer sig frivilligt på en arena, der ellers har været for offentligt an-
satte, skriver forfatterne til en ny bog om lokale fællesskaber og velfærd. Foto: Carsten Andreasen / Polfoto 

jobparate kontanthjælpsmodtagere skal 
tilknyttes arbejdsmarkedet indenfor de næste 
tre år, lyder regeringens nye målsætning. 
Kilde: Ritzau18.000
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27. - 28.  MARTS
Personalejuridisk konference 2017
KL og COK’s arrangerer sammen med advokatfirmaet Norrbom 
Vinding Personalejuridisk konference 2017

Er du personalekonsulent, personale- eller forvaltningschef, 
og har du personalejura som et af dine arbejdsområder? Så er 
de årlige personalejuridiske konferencer stedet, hvor du bliver 
opdateret på den seneste udvikling indenfor kollektiv og indi-
viduel arbejdsret.

Konferencen sætter blandt andet fokus på:
Seneste afgørelser fra Arbejdsretten, faglig voldgift og ordi-

nære domstole med særligt fokus på kollektiv arbejdsret
• Tillidsrepræsentanter – mellem loyalitet og ledelsesret
• Arbejdstid – varsling om borttagning af fridage og ændret 

arbejdstid
• Når leverandøren ikke leverer – de personalejuridiske konse-

kvenser
• Desuden sætter vi fokus på ligebehandlingslovens regler om 

fertilitetsbehandling og fædre med en gennemgang af de 
afgørelser, som er truffet de seneste år.

Hotel Comwell Køge Strand, Køge

28.  MARTS
Åbent samråd om social arv og social ulighed
Folketingets Social-, Indenrigs- og Børneudvalg har kaldt bør-
ne- og socialminister Mai Mercado (K) i samråd om social arv 
og social ulighed. Udvalget har bedt ministeren redegøre for 
regeringens holdning til ny forskning, jævnfør artiklen ”Trods 
10 års indsatser: Udsatte børn er stadig lige udsatte” i ugebre-
veta4.dk den 22. december 2016, der viser, at børnefamiliers 
økonomi har stor betydning for børns muligheder for at klare 
sig gennem uddannelsessystemet og bryde den sociale arv. 
Udvalget ønsker svar på, hvad regeringen agter at gøre for at 
sikre, at børn i familier med dårlig økonomi i højere grad kan 
bryde den sociale arv. Endvidere har udvalget bedt ministeren 
redegøre for, hvad ministeren forventer, at kontanthjælpsre-
formen i lyset af denne forskning vil betyde for børn af kon-
tanthjælpsmodtageres mulighed for at bryde den sociale arv.

Samrådsspørgsmålene er stillet efter ønske fra Pernille Skip-
per (EL).
Værelse 2-080 på Christiansborg kl. 14.30

28.  MARTS
Åbent samråd om nedskæringer på pædagogud-
dannelsen
Uddannelses- og forskningsminister Søren Pind (V) er i dag 
kaldt i samråd om nedskæringer på pædagoguddannelsen. 
Ministeren skal forholde sig til, at professionshøjskolen UCC 
har fået den dårligste måling af alle professionshøjskoler i en 
netop offentliggjort kvalitetsmåling, og at de studerende ikke 
føler, de er ordentligt forberedt på de opgaver, de skal løse på  
jobbet efterfølgende. Samrådsspørgsmålet er stillet efter ønske 
fra Bruno Jerup (EL).
Lokale S-092 på Christiansborg kl. 16.30

28.  MARTS
Møde mellem udenrigsministeren og den belgiske 
udenrigsminister
Udenrigsminister Anders Samuelsen (LA) mødes med den bel-
giske vicepremier- og udenrigsminister Didier Reynders. 
Umiddelbart efter mødet vil der være doorstep. Efterfølgende 
er Anders Samuelsen vært for en frokost i forbindelse med det 
belgiske statsbesøg, hvor Didier Reynders, fem ministre samt 
dele af den kommercielle og akademiske delegation deltager. 
Mødet finder sted i forbindelse med det belgiske kongepars 
statsbesøg.
Moltkes Palæ, Dronningens Tværgade 2, København

29.MARTS
Åbent samråd om maritime virkemidler
Miljø- og fødevareminister Esben Lunde Larsen (V) er i dag 
kaldt i samråd om L 111, maritime virkemidler. Ministeren skal 
redegøre for, om han kan garantere, at de kompenserende vir-
kemidler kan sikre det miljømæssige råderum, som udvidel-
sen af havbrugsproduktionen nødvendiggør. Samrådsspørgs-
målet er stillet efter ønske fra Maria Reumert Gjerding (EL), 
Christian Poll (AL), Trine Torp (SF) og Sanne Bjørn (R).
Lokale S-092 på Christiansborg kl. 14.00

30. MARTS
Åbent samråd om politiets døgnrapporter
Folketingets Retsudvalg har kaldt justitsminister Søren Pape 
Poulsen (K) i åbent samråd om politiets døgnrapporter. Udval-
get har blandt andet bedt ministeren redegøre for bevæggrun-
dene for, at Østjyllands Politi angiveligt har udeladt indbrud fra 
døgnrapporterne, og for ministerens holdning hertil.  Ministe-
ren er endvidere blev bedt om at redegøre for, om man i Østjyl-
lands Politi eller i andre politikredse undlader at omtale visse 
former for kriminalitet i døgnrapporterne og i givet fald hvilke. 

Samrådsspørgsmålet er stillet efter ønske fra Peter Kofod 
Poulsen (DF).
Værelse  S-092 på Christiansborg kl. 14

31. MARTS
Konference om kollektiv trafik
Transportøkonomisk Forening holder i dag konference om kol-
lektiv trafik i samarbejde med Kollektiv Trafik Forum. Konfe-
rencen har overskriften 'Transportpolitisk konference: Kollek-
tiv trafik i de næste 25 år' og omhandler blandt andet grøn 
transport, førerløse køretøjer og digitalisering samt højklasset 
kollektiv bytrafik – metro, letbaner og BRT. Der vil være flere 
oplæg om dagens emner samt politiske debatter.
Dansk Arkitektur Center, København

4. APRIL
Åbent samråd om udlicitering og privatisering i æl-
dreplejen

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg har kaldt ældremini-
ster Thyra Frank (LA) i åbent samråd. Udvalget har bedt mini-
steren redegøre for, om ministeren mener, at det er rimeligt, at 
private leverandører, der driver virksomheder i flere kommu-
ner, kan opsige deres kontrakt med en eller flere af kommu-
nerne i utide og lade de ældre i stikken - ikke, fordi de går kon-
kurs, men alene fordi det ikke er rentabelt for virksomheden at 
levere ældrepleje i de(n) pågældende kommune(r). Endvidere 
har udvalget bedt ministeren oplyse, hvad det høje antal kon-
kurser på ældreområdet betyder for regeringens ambition om 
at øge konkurrenceudsættelsen af opgaver i kommuner og 
regioner ved brug af måltal, som det fremgår af regerings-
grundlaget.

Samrådsspørgsmålene er stillet efter ønske fra Astrid Krag (S) 
og Kirsten Normann Andersen (SF).
Lokale 1-133 på Christiansborg kl. 14.30 :

28. MARTS

Åbent samråd med undervisningsministeren om forældrebetalt 
digitalt udstyr i folkeskolen
Undervisningsudvalget har kaldt 
undervisningsminister Merete Riisa-
ger (LA) i samråd om, hvorvidt folke-
skoleloven overholdes, når skoler 
opfordrer eleverne til selv at medbrin-
ge digitalt udstyr. 

Undervisningsudvalget har bedt 
undervisningsministeren redegøre 
for, hvordan regeringen vil sikre, at fol-
keskoleloven overholdes, når skoler 
opfordrer eleverne til selv at medbrin-

ge digitalt udstyr som computere og 
tablets. Denne opfordring kan af for-
ældre og elever opfattes som en pligt 
nærmere end en frivillig mulighed, 
som det for eksempel fremgår i artik-
len »Forælder i Odense: - Man leger 
med folkeskoleloven«, Fyens.dk den 
27. december 2016, og »Forældre om 
computer-opfordringer: Det er imod 
loven«, Fyens.dk den 17. januar 2017.

Udvalget har også bedt ministeren 

redegøre for, om ministeren mener, at 
kommunerne og landets folkeskoler 
har de nødvendige økonomiske ram-
mer til at sikre, at digitalt udstyr som 
computere og tablets bliver stillet til 
rådighed for eleverne, når den offent-
lige vækst ikke følger det demografi-
ske træk, som regeringen ønsker?
Samrådsspørgsmålene er stillet efter 
ønske fra Julie Skovsby (S).
Lokale 1-133 på Christiansborg kl. 14

Send navnestof til os:  
Skriv til os, hvis karriereskift eller lignende skal 
nævnes her på siderne. Husk at medsende et 
 vellignende portræt.
debatognavne@kommunen.dk

Undervisningsminister Merete Riisager (LA) er kaldt i samråd for at svare 
på, hvorvidt folkeskoleloven overholdes, når skoler opfordrer eleverne til 
selv at medbringe digitalt udstyr. 
  Foto: Jakob Dall / Polfoto

”Det, Kvinfo står for, er en statsfeminisme. Deres ligestillingsbegreb 
handler kun om kvinden som det svage køn. Den opfattelse af 
kvindekønnet deler jeg ikke. Det er der mange borgerlige, der ikke gør. 
Kvinfo er et politisk projekt, og vi skal selvfølgelig ikke give statsstøtte 
til propaganda”. 
Laura Lindahl (LA) om partiets ambitioner om at fjerne al statsstøtte til organisationen.
Kilde: Berlingske
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Rekruttering af ledere og 

nøglemedarbejdere

Visions- og strategiprocesser for den 

politiske- og administrative ledelse

Netværksanalyse – vi kan vise hvordan organi-

sationen i virkeligheden arbejder sammen

Udvikling af ledere og ledergrupper – med 

eller uden typeprofilværktøjer

Sparring/coaching med toppolitikere 

og ledere

Kommuner

HJØRRING
V-gruppeformand ven-
der tilbage
For et halvt år siden tabte 
Henrik Jørgensen afstemnin-
gen om at blive Venstres borg-
mesterkandidat i Hjørring, 
men efter at vinderen af 
afstemningen, Vibeke 
Haaning, har valgt at trække 
sig fra både kandidatur og for-
mandspost for at passe sin 
virksomhed, har en enig 
byrådsgruppe valgt ham som 
ny gruppeformand. Det skri-
ver Nordjyske. Der er samti-
dig enstemmig opbakning i 
gruppen til, at Henrik Jørgen-
sen nu er partiets borgme-
sterkandidat. Den endelige 
afgørelse ligger hos medlem-
merne, som mødes til opstil-
lingsmøde den 3. april.

FREDERIKSHAVN
Ny familiechef står for-
an oprydningsarbejde
Lone Hestvang er tiltrådt som 
ny centerchef i Frederikshavn 
Kommunes Center for Fami-
lie, skriver Nordjyske. Hun 
afløser Lone Iversen, der er 
startet som sundheds- og 
ældrechef i Brønderslev. 
Lone Hestvang har overtaget 
en større opgave med at ryd-
de op i økonomien på centret, 
som flere gange har overskre-
det budgetterne. Det førte i 
januar til, at den øverste chef 

for området, Heidi Becker-
Rasmussen, blev fyret. Lene 
Hestvang har de seneste seks 
år arbejdet som chef for bør-
ne- og ungeindsatser i Vest-
himmerland, men hun har 
tidligere arbejdet som afde-
lingsleder i Frederikshavn, 
som hun nu vender tilbage til.

HILLERØD
Løsgænger går til Nye 
Borgerlige
Det 49-årige byrådsmedlem 
Kim Hendry har skiftet titlen 
som løsgænger ud med med-
lemskab i Nye Borgerlige, 
skriver TV 2 Lorry. Han ind-
trådte i byrådet i december 
som suppleant for Jonathan 
Nielsen (LA) og sidder  i Bør-
ne- og Familieudvalget.  Kim 
Hendry stillede op for Liberal 
Alliance ved KV13, men har 
siden meldt sig ud, blandt 
andet fordi han ikke kunne 
forene sig med partiets hold-
ning til kørselstjenesten Uber. 
Han har siden sin indtræden 
været løsgænger, men har nu 
altså valgt Nye Borgerlige 
som sit parti, da 'de bedst 
dækker mine synspunkter og 
holdninger', siger han. Før sin 
tid i LA var han medlem af 
Venstre i seks-syv år og har 
også været opstillet for Ven-
stre i Frederikssund, da han 
boede der.

SOLRØD
Ungt byrådsmedlem 
hopper fra V til LA
Den 23-årige byrådspolitiker 
Emil Blücher skifter fra Ven-
stre til Liberal Alliance, skri-
ver Sjællandske. Han blev 
valgt for Venstre ved KV13 og 
sidder i Økonomi-, Teknik- og 
Miljøudvalget. Den unge poli-
tiker begrunder partihoppet 
med, at han gennem sine år i 
byrådet er kommet frem til, 
'at mine holdninger i højere 
grad flugter med Liberal Alli-
ances'. Han peger især på en 
ny erhvervspolitik som et af 
de områder, han håber at 
kunne sætte et tydeligt libe-
ralt aftryk på.  LA er i forvejen 
repræsenteret i Solrød i form 
af Henrik Boye og partiet får 
nu således fordoblet deres 
mandattal i kommunen. 

Organisationer

BUPL
Næstformand tager 
over i Lederforening
Den hidtidige næstformand 
for BUPL’s Lederforening,  
Eva Munck, er blevet valgt 
som ny formand efter Sanne 
Lorentzen. Eva Munck vandt 
posten ved kampvalg. Hun 
har været næstformand siden 
2014, mens den formand, 
hun afløser, Sanne Lorent-
zen, har været formand, 
siden Lederforeningen blev 

stiftet i 2011. Lederforeningen 
repræsenterer cirka 4.000 
pædagogiske ledere indenfor 
dagtilbuds- og skoleområdet. 
Den nye formand tiltræder 
formelt 1. april.

Erhverv

LEDELSE
Danfoss skifter ud i top-
pen
Danfoss skifter ud i toppen, 
efter at chefen gennem de 
seneste ni år, Niels Bjørn Chri-
stiansen, har meddelt, at han 
ønsker nye udfordringer og 
stopper i virksomheden. Det 
skriver Berlingske. Niels B. 
Christiansen, der har været 
ansat i virksomheden i i alt 12 
år, overlader roret til Kim 
Fausing, som i dag er kon-
cerndirektør med ansvar for 
driften - det, der også kaldes 
COO. De to har dannet mak-
kerpar i virksomhedens top-
ledelse i de ni år, hvor den nu 
afgående direktør har været 
førstemand.  Hovedejer i 
Danfoss og formand for virk-
somhedens bestyrelse, Jør-
gen Mads Clausen, takker for 
Niels B. Christiansens 'frem-
ragende lederskab' og udta-
ler, 'at en topchef efter 12 år 
ønsker nye udfordringer er 
kun naturligt og sundt'. :

KØBENHAVN

Marcus Knuth vil i 
Borgerrepræsentationen

Folketingsmedlem Marcus Knuth, der siden FV15 har 
tegnet Venstres profil på udlændingeområdet, skal ved 
KV17 være med til at kapre stemmer i hovedstaden, skri-
ver TV 2 Lorry. Marcus Knuth bor i dag i København, og 
udlændingeordføreren ser frem til at være bindeled mel-
lem Folketinget og hovedstaden.
- Jeg håber at kunne engagere mig i udviklingen af især 
kulturen i vores hovedstad. Vi har allerede i dag et tæt 
samarbejde indenfor turisme mellem København og 
resten af Danmark, siger Marcus Knuth til TV 2 Lorry. 
Marcus Knuth bliver opstillet som nummer 16. De 15 
øverste kandidater blev valgt allerede i november sidste 
år. Venstre benytter sideordnet opstilling, så det vil alene 
være antallet af personlige stemmer, der afgør, hvem der 
bliver valgt. :

Brug proceskonsulenter med  
topledererfaring. Den erfaring har vi!

Tlf. 7022 0272
www.hcvestergaard.dk

Vore konsulentydelser
• Det nye byråd/udvalg  
 – arven fra det gamle byråd/udvalg

• Udvikling af organisationen, ydelserne  
 og det gode lederskab

• Rekruttering af topchefer, ledere  
 og nøglemedarbejdere

• Studieture for politikere, ledergrupper,  
 chefforeninger m.fl.

• Visions- og strategiprocesser for byråd,  
 udvalg, direktør og ledergrupper

• Det lokale demokrati og aktivt medborgerskab

• Chef-til-leje

procent mener, at velfærden er blevet dårligere de seneste fem år, 
ifølge en analyse foretaget af analyseinstituttet Epinion for 
fagforeningerne Danmarks Lærerforening, BUPL, HK Kommunal, 
Dansk Socialrådgiverforening og FOA. 
Kilde: Epinion/Ritzau

Østerøvej 2   5800 Nyborg   65 31 31 31   nyborgstrand.dk

82 %  
VENDER  
TILBAGE

Hele Danmarks mødested

Skal vi mødes igen …
Langt de fleste af vores kunder vender tilbage. 

Måske fordi vi ligger midt i landet tæt ved 
motorvej og banegård. Oplev selv Nyborg Strand. 

Igen og igen!

65  %

Venstres udlændinge- og integrationsordfører Marcus 
Knuth stiller op til KV17. 
 Foto: Cicilie S. Andersen / Polfoto
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D
en 32-årige Tom Petersson blev 
forbløffet, da der poppede Viagra-
annoncer og omtale af udholden-
heds-piller op på Facebook og an-
dre websites. Han begyndte også 

at få telefonopkald fra kvindelige ”terapeu-
ter” med tilbud om hjælp. Forklaringen fik 
han tre måneder senere via et nyhedsindslag. 
Producenten af hans smukke sexrobot, Irina, 
var netop idømt bøde for at videresælge data 
om kunderne. Disse data kom fra sensorer i 
robottens vagina - transmitteret tilbage til fa-
brikken via nettet. 

Løgn? Ja. Endnu. Så vidt jeg ved, men man 
kan jo ikke være sikker. Til gengæld kan The 
Guardian fortælle, at en canadisk producent 
af avanceret sexlegetøj til kvinder netop er 
idømt bøder på op til 20.000 kroner per kun-
de. Bøden skyldes, at producenten, We-Vibe, i 
al hemmelighed lod dildoer sende data tilbage 
om temperatur og vibrationsstyrke for at lære 
mere om kundernes brug af dildoen.

Nutidens olie
Det fiktive, indledende eksempel og det alt for 
virkelige bringes som illustration af, hvor 
langt sulten efter data kan gå. Nogle kalder da 
også data for nutidens olie – noget, man kan 
blive stenrig på. Rig ved at lære kunderne bed-
re at kende, end de kender sig selv. Rig ved at 
sælge disse data til højestbydende, der udnyt-
ter dem - i salgs-, udviklings- eller afpres-
ningsøjemed. 

De fleste af os er vænnet til, at bruger man en 
gratis tjeneste, så betaler man med sig selv - 
med sine data. Det gælder for giganter som 
Facebook og Google, og det gælder for små 
nye firmaer. Men også blandt tjenester, du 
betaler for, stilles krav om fri benyttelse af 
data, og der er mere drastiske ting i ovnen.

Forsikringer og DNA
En sygeforsikring kan i USA stige 30-50 pro-
cent for den person, der ikke vil aflevere sine 
DNA-data til arbejdsgiveren. Det vil være kon-

sekvensen af et lovforslag fremlagt tidligere i 
marts af republikanere. Forslaget gælder 
såkaldte wellness-programmer, som visse 
arbejdsgivere tilbyder deres ansatte. Formålet 
er at forebygge helbredsproblemer gennem 
screeninger for tidlige tegn på sygdomme.

For forsikringsselskaber handler det om at få 
endnu flere data til sortering mellem gode og 
dårlige liv, når nogen vil tegne forsikring, og 
når præmien regnes ud. Pyt med, at en sådan 
DNA-prøve for det enkelte menneske kan bli-
ve et kors at leve med, hvis prøven skulle 
afsløre tegn på livsforkortende sygdomme.

Pyt, siger danskeren måske også, for vi har jo 
vores gratis sundhedsvæsen. Men hvad så 
med den ekstra sundhedsforsikring tegnet af 
arbejdspladsen for foreløbig 1,8 million dan-
skere? Hvor mange årtier vil de involverede 
forsikringsselskaber fortsat være forhindret i 
at kræve de afslørende DNA-data? 

Politikere og politi vil have DNA-register
Anses DNA-data for at være så private i Dan-
mark, at dem må ingen kræve? Nej. Når Dansk 
Folkeparti flere gange har krævet oprettelse af 
et DNA-register over samtlige borgere, og når 
kravet støttes af Politiforbundet, er der sket 
endnu et skred i opfattelsen af privatlivets fred.

Desværre er der helt tyst om potentielt mis-
brug af et sådant register, men her et lille 
udvalg: Identificering af befolkningsgrupper i 
ondt øjemed, salg af stjålne registerdata til 
medicinalselskaber i lande uden databeskyt-
telseslove, ombytning af DNA-data med det 
formål at skabe kaos, fejlbehandlinger eller 
pågribelse af uskyldige og så videre. Aktører 

kan for eksempel være fremmede regimers 
hackere, mafiaens hackere og så den berømte 
”stærke mand”, hvis metoder for ofte er set 
udfoldet. 

Vores løbende afvejning af de fordele, man 
får med en teknologi, mod de ulemper og 
alvorlige risici, som brug kan afføde, er svær. 
Og spørgsmålet er, om der overhovedet lev-
nes dig en valgfrihed - om du selv kan bestem-
me din egen risikoprofil.

Vil du kunne købe et tv uden indbygget 
mikrofon – uden aflytningsmulighed? Vil du 
kunne cykle, hvorhen du vil, uden at kunne 
spores, eller bliver det lovpligtigt med en GPS-
chip i cyklen? Skal køb, uanset af hvad, uanset 
af hvem, være elektronisk for at kunne spore 
betaling for sort arbejde? Kan du sige nej tak til 
et Dankort, der kan aflæses på afstand, eller 
nej til én NemID som nøgle til alt – og alligevel 
klare dig?

Selvfølgelig findes der betydelige fordele 
ved brug af teknologi, men det gælder om ind-
imellem at stoppe op og tælle til 10. 

Assistent lytter med i stuen
Er det for eksempel så fedt med en lille stem-
meaktiveret og -styret ”personlig assistent” 
som Amazons Echo, at du inviterer den ind i 
dit hjem? Det har foreløbig 11 millioner ameri-
kanere gjort, lyder skønnet fra investerings-
banken Morgan Stanley.

Echo er altid tændt og lytter via flere mikro-
foner, men ”vækkes” først af et givet ord (p.t. 
Amazon, Echo, Alexa eller Computer). Så kan 
der stilles spørgsmål og gives ordrer, og ”assi-
stenten” reagerer. Fortæller, hvordan vejret 

vil udvikle sig, hvornår næste tog går, sætter 
robotstøvsugeren i gang, afspiller nyeste Bie-
ber-sang, bestiller et dukkehus eller en pizza, 
skruer op for varmen og meget andet. Det hele 
muliggøres af, at den vækkede Echo straks 
kobler sig op på en server hos Amazon, hvor 
stemmen lagres til øjeblikkelig tolkning via en 
kunstig intelligens kaldet Alexa. 

Google er også kommet på markedet med 
sin lyttende assistent, Google Home, og andre 
producenter ses i kulissen.

Lyd til opklaring af mord
Men: Også assistentens aflastning kan komme 
med en pris for privatlivets fred. Det viser en 
mordsag fra Arkansas. En mand findes druk-
net udendørs i en såkaldt hot tub (kar med 
varmt vand), og der er tegn på vold. Husets 
ejer fortæller, at han sov i de timer, hvor mor-
det kunne være sket. Men der er en Echo i 
huset, og politiet vil ”spørge Alexa”.

Lyden kræves udleveret af Amazon i håb 
om, at Echo har været vækket, måske også af 
ord, der blot minder om de korrekte vække-
ord. Amazon har nægtet at efterkomme 
ønsket med henvisning til kunders ret til pri-
vatliv og går nu i retten for at undgå det. Men 
det er ikke første gang, at politiet har krævet 
persondata fra Silicon Valleys giganter.

Til slut retur til sex-legetøjet! Hackere har 
allerede ført bevis for, at de kan overtage kon-
trollen med dildoen fra We-Vibe, idet den kan 
fjernbetjenes via en app. Tænk så lidt over 
perspektiverne i at hacke smukke sexrobot-
ters krop, øren og øjne. :

Selv i sengehalmen høstes data

 ”Nogle kalder data for  
 nutidens olie – noget, man  
 kan blive stenrig på. Rig ved  
 at lære kunderne bedre at  
 kende, end de kender sig  
 selv. Rig ved at sælge disse  
 data til højestbydende, der  
 udnytter dem - i salgs-,  
 udviklings- eller  
 afpresningsøjemed.”

 Af Dorte Toft. Nasty Woman

En canadisk producent af avanceret sexlegetøj til kvinder - We-Vibe -  lod dildoer sende data tilbage om temperatur og vibrationsstyrke for at lære mere 
om kundernes brug af dildoen. Data er guld værd, og nogle vil gå meget langt for at skaffe dem, skriver Dorte Toft. Illustration: Kirsten Ulve
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Skattely
Knap hver tredje kommune har haft skattely på dagsordenen siden 2014, men hvor mange af de største 
kommunale leverandører benytter sig overhovedet af det? 


